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спорттовари: попит — пропозиція

Тече вода
каламутна

Кожному приємно відчувати 
турботу про себе. Тому і зра
діли автолюбителі Кривого Ро
гу, прочитавши на сторінках 
криворізької газети «Червоний 
гірник» запрошення до магази
ну «Автомотозапчастини», де 
на них нібито чекав великий 
вибір різних речей до літнього 
сезону.

ЗАЙШОВ туди і я. Мото
цикли, громіздкі частини для 
авто, дрібні ж — просто на 
підлозі під стінами. Покупці 
розгублено озираються, шу
каючи серед всього цього 
обіцяні товари для літнього 
відпочинку. Не знайшовши, 
звертаються до продавця А 
той:

— Розумієте, оголошення 
зроблено заздалегідь. А досі 
товар не надійшов. Беріть те, 
що маємо, — пропонує стар
ший продавець Людмила 
Олександрівна Афоніна.

Якби цей випадок — ви
нятковий, не став би писати. 
Але довго вже спостерігаю, 
як працює магазин, 1 можу 
стверджувати: те, що сталося 
— типове явище, воно цілком 
відображає стиль роботи ко
лективу.

Як же організовано в «Ав- 
томотозапчастинах» торгів
лю? Перше, що впало 
в очі, — немає аптеч
ної ваги для зважування ря
дових амортизаційних втулок. 
Вага — це ціна.

— Скільки працюю — ні
коли не важили, — знизує 
плечима Афоніна.

— А як же ціну визначає
те?

— Дзвонимо в торговий 
відділ об'єднання «Спортто
вари».

Щодо ціни. Для деяких 
товарів вона зовсім не вказа
на. На деяких є, але... Беру 
навмання першу-ліпшу спор
тивну куртку. На ній бірка з 
клаптика картону, там прос
тавлено ціну, є чийсь підпис. 
Але ж На товарах повинні бу
ти фабричні ярлики!

— Під час транспортуван
ня товару, укладки речей 
фабричний ярлик часто-густо 
губиться, 1 ми змушені кріпи
ти саморобні.

— А як зрозуміти, те, що в 
магазині користуються заста
рілим прейскурантом?

Завідуюча магазином Ган
на Марківна Яковенко нама
гається пояснити, що час від 
часу прейскуранти цін мі
няють їм на базі об’єднання 
«Спорттовари», але цей щось 
затримався. І дуже: затверд
жений державним комітетом 
цін ще в січні 1978 року, він 
давно застарів. За вісім-де- 
в'ять років неодноразово про
вадилося впорядкування цін 
на запчастини.

Вразило ставлення і керів
ництва, і працівників магази
ну до того безладдя, що тут 
діється. Вони ніби дивувались 
тим претензіям, що ми їх вис
ловлювали: мовляв, роками 
так працювали, не виникало 
ніяких запитань. Ну, що ж, 
раніше не виникало, а тепер 
— виникли І керівництву 
об'єднання «Спорттоварів», 
якому підпорядкований ма
газин. належить розібратись, 
кому вигідно «каламутити во

ду» в « Автомотозапчастинах»,..
1 навести там належний поря
док.

В. ОЛЬШЕВСЬКИЙ.
Кривий Ріг 
Дніпропетровської області.

шашки

Хитке двовладдя
На чемпіонаті світу з міжна

родних шашок, що проходить 
у Мінську, після шести турів 
зберігається двовладдя: чем
піонка світу Зоя Садовська з 
Мінська і голландка Карін ваи 
Літ лідирують, маючи по 11 
очок з 12 можливих.

ГОСТРО проходив поєди 
нок між чемпіонкою СРСР 
киянкою Ніною Янковською 
та п'ятиразовою чемпіонкою 
світу мінчанкою Оленою

Альтшуль. Ця партія вияви
лася поки що найдовшою в 
турнірі. Після цікавих усклад
нень суперниці погодилися на 
нічию. Альтшуль ділить 3—4 
місця з екс-чемпіонкою світу 
харків'янкою Ольгою Леві- 
ною, яка в цьому турі взяла 
гору над Кармі (Ізраїль). В 
обох по 9 очок, у Янковської 
та голландки Оттен — по 8.

До фінішу — сім турів.
Наш кор.

веслування на байдарках і каное

А хто на підході?
ЧЕМПІОНАТ УРСР. Жи

томир, 7—11 серпня. 23 
команди. Головний суддя —
B. Яремчук (республікансь
ка категорія, Хмельницький).

ТІЛЬКИ Ворошиловградсь 
ка і Сумська області не бу
ли представлені в чемпіона
ті України. Сказати, що це 
закономірно — погрішити 
проти істини. Свого часу са
ме в цих областях виросли 
олімпійські чемпіони Мико
ла Чужиков та Олександр 
Шапаренко.

Які ж перші підсумки зма
гань видні одразу по завер
шенні останнього старту? 
Складається враження, що 
доросле веслування в респуб
ліці занедбано. Другий еше
лон (найсильніші, десятеро, 
зараз готуються до чемпіо
нату світу в складі збірної 
СРСР) не має сьогодні ліде
рів. То за ким же тягнутися 
решті? Хто на підході до го
ловної команди країни? Мо 
жуть закинути, що в юніор
ському чемпіонаті світу пе
ремогли львів’яни М. Сли- 
винський, Ю. Тарнавський, 
вінничанка Г. Непитаєва, що 
добре зарекомендувала себе 
на юнацьких всесоюзних 
стартах львів’янка І. Редь
ко, однак всі вони, так би 
мовити, з далекого резерву. 
А старші за них? Назвав би 
хіба що Ю. Гнєдаша,
C. Осадчого, О. Мостовенка, 
які явно набирають доброї 
форми 1 змагатимуться за 
місце в збірній СРСР. Та 
всі ж вони аж ніяк не від
носяться до резерву. Просто 
свого часу втратили позиції, 
а тепер прагнуть їх поверну
ти.

Гадаю, однією з причин 
сумної картини є те, що до
сі не налагоджено як слід, 
власне, не завершено ста 
новлення центрів олімпійсь
кої підготовки в Києві, Дні
пропетровську, Одесі, Мико
лаєві, а це ж усе міста, яким 
не позичати традицій. На 
четвертому місці опинилася 
команда Херсона. Так, п’яте
ро провідних веслярів облас
ті готуються до чемпіонату 
світу, але ж це не виправ
довує гірший, ніж сподіва
лися, результат. Інші колек 
тиви теж виступали без 
яскравих лідерів. Серед ві
домств найбільше медалей 
на рахунку «Динамо».

По видах веслування вра
ження теж неоднозначні. 
Знову перемогла Н. Никит
чук (тепер — Курляндчик), 
однак вона найближчим ча 
сом може залишити межі рес
публіки, оскільки вдома, у 
Вінниці, їй ніяк не створять 
належних умов для трену
вань 1 побуту. За нашого 
«голоду» на вправних бай- 
дарочниць буде це просто 
значною втратою.

На жаль,-не можу назвати 
нового імені ані в чоловічій 
байдарці, ані в каное. Ті, що 
боролися, добре відомі фа 
хівцям.

Покладаємо надії на 
РШьСМ. Близько півтора 
року діє в ній відділення 
байдарочників і каноїстів. 
Думаю, зросле представницт
во республіки в збірній 
СРСР — добре свідчення 
дієвості нової форми робо
ти.

М. ФЕДУЛОВ, 
старший тренер збірної 
УРСР.

За брак треба 
відповідати

«Талон бракороба» — «Спортивна газета» запровадила йо
го, аби надати можливість потерпілим від їхньої роботи ви
словитись щодо якості продукції, яку ті випускають. Бланк 
талона було надруковано в номері за 18 червня.

ДОМОВИЛИСЬ таким чи
ном: придбавши товар, до 
якого виникли ті чи інші 
претензії, хто-небудь з на
ших читачів заповнює талон 
1 надсилає до редакції. Че
рез газету ми вручимо його 
бракоробам — і вони повин
ні будуть зв’язатися з покуп
цем аби замінити товар, а га
зеті — відповісти, що зроб
лено для підвищення якості 
продукції.

Листи до редакції пішли 
один за одним. Талони за
повнили:

М. Наливайко (Полтавсь
ка обл., Гребінківський р-н, 
с. Мар’янівка) — на дитя
чий велосипед 514—523 
«Зайка-Зм» Львівського 
мотозаводу: через кілька
днів після придбання злама
лися підтримуючі ролики, 
важіль ручного гальма;

О. Синельников (Івано- 
Франківська обл., Яремча, 
вул. Радянської Конститу
ції, 4) — на ракетку для 
гри в бадмінтон Болехівсь- 
кого лісокомбінату: в перші

ж півгодини відклеїлась руч
ка:

О. Єфимчук (Ровенська 
обл., Здолбунівський р-н, 
с Утенськ ІІ) — на футбо
льний м’яч ціною 21 крб. 
Київської фабрики спортто
варів; кривобокий, не три
має повітря;

М. Поливаний (Херсон, 
проспект Кутузова, 8, 
кв. 231) — на спортивний 
костюм севастопольської фа
брики «Укрпромдинамо»: ру
кави 1 штанини різної дов
жини.

«Спортивна газета» звер
тається до керівництва 
Львівського мотозаводу, Бо- 
лехівського лісокомбінату, 
Київської фабрики спортто
варів, севастопольської фаб
рики «Укрпромдинамо» з та
ким запитанням: може, час 
розібратися, чому на вашу 
продукцію надходять скарги; 
яких заходів вжито до бра
коробів; яку конкретно від
повідь одержать читачі «СГ», 
що витратили свої гроші на 
неякісні товари?

ТЕХНІЧНІ РЕЗУЛЬТАТИ
ЖІНКИ. 500 м. К-1. 1. Н. Кур

ляндчик (Вц. обл.), 2. І. Ши- 
пуліна (К), 3. Н. Івасик (Лв. 
обл,). К-2. 1. Т. Кубрак, Ю. Ели
сеева (К. обл.), 2. Л. Лук’ян- 
цева, 3. Галак (К), 3. С. Вели
коднє, О. Василькова (Дни. 
обл). К-4. 1. Загр. І. Шипуліна 
(К), 2. Загр. Т. Кубрак (К. обл.), 
3. Загр. Н. Курляндчик (Вц. 
обл.). 5000 м. К-1. 1. Н. Кур
ляндчик, 2. Н. Іаасик, 3. С. Вов
ченко (К. обл.). К-2. 1. С. Ве
ликоднє, О. Василькова, 2. 
І. Хохлова, Л. Указна (Од. 
обл.), 3. Ю. Елисеева, Т. Куб
рак. Естафета 4X500 м. К-1. 
1. Київ, 2. Дніпропетровська, 
3. Київська.

ЧОЛОВІКИ. 500 м. К-1. 1. 
Ю. Єрокін (Чкс. обл.), 2. 
С. Швець (Вц. обл.), 3. Є. Буб- 
лов (Лв. обл.). К-2. і. І. Швець,
1. Смигоровський (Лв. обл.),
2. С. Цапенко, О. Руденко
(Хн-ІІ), 3. М. Шарій, Г. Чума- 
ченко (Од. обл.). К-4. 1. Загр. 
С. Огурцов (Хн-І), 2. Загр.
С. Швець (Вц. обл), 3. Загр. 
О. Прокопенко (К). С-1 1.
Ю. Герцик (Лв. обл.), 2. О. Со- 
сновський (X. обл.), 3. А. Слуп- 
ський (Вл. обл). С-2. 1. О. Кон
дее, С. Осадчий (К), 2. А. Пет
ренко, С. Чернишов (Од. обл.),
3. В. Льон, Е. Андрейченко 
(зб. ек.). 1000 м. К-1. 1. Ю. Кар

пу шев (Вц. обл.), 2. С. Трепе
тань (К), 3. В. Бендер (Вл. обл.). 
К-2. 1. А. Кулинич, Ю. Ястреб 
(Хн-І), 2. М. Шарій, Г. Чума- 
ченко, 3. Ю. Горюк, А. Горюк 
(К). К-4. 1. Загр. Ю. Солодови- 
ченко (К), 2. Загр. С. Огурцов, 
3. Загр. П. Папуровий (Вц. 
обл.). С-1. 1. Ю. Герцик, 2. 
Ю. Гнедаш (Днп. обл.), 3. 
П. Смоловик (Ів-Фр. обл.). С-2. 
1. О. Мостовенко, О. Кондес 
(К), 2. С. Чернишов, І. Марчук 
(Од. обл.), 3. В. Миронок, 
І. Гончаренко (К). 10000 м.
К-1. 1. Ю. Карпушев, 2. О. Бе
лоус (Днп. обл.), 3. С. Трепе- 
тень. К-2. 1. О. Нагаевський, 
С. Швець (Вц. обл.), 2. А. Ку
линич, Ю. Ястреб, 3. Д. Пазу- 
хін, М. Сергеев (Хн-ІІ). К-4.
1. Загр. К. Ткаленко (X. обл.),
2. Загр. О. Смирнов (Хн-І), 3.
Загр. П. Папіровий. С-1. 1.
С. Осадчий, 2. О. Мотов (Хн-І),
3. В. Флерчук (Хм. обл.). С-2. 
1. Е. Андрейченко, О. Шеле
стенко (Хн-І), 2. О. Бондарець, 
С. Андрющенко (Хн-ІІ), 3. 
Р. Дмитришин, М. Момотюк 
(Трн. обл.). Естафети 4X500 м. 
К-1. 1. Вінницька, 2. Львівська, 
3. Херсон-1. С-1. 1. Київ. 2. 
Херсон-1, 3. Львівська.

КОМАНДНИЙ ЗАЛІК. 1. Ки
їв — 548 очок, 2. Вінницька — 
461,5, 3. Одеська— 459.

РЕГБІ

МОСКВА. У заключному мат
чі попереднього етапу чемпіо
нату СРСР з регбі серед ко
манд вищої ліги столичний 
«Локомотив» приймав «Елма-

валі» з Тбілісі. Перемогли гос
подарі — 22:0.

Таким чином, у фінальному 
турнірі за 7—12 місця зустрі
нуться з урахуванням набра
них раніше очок такі колекти
ви: «Філі» {Москва) — 48, «Ло
комотив» — 46, «Елехтромаш» 
(Тирасполь) та «Елмавалі» — 
по 35, «Приморець» {Ленін
град) — 32, «Шевардені» [Тбі
лісі) — 26.

ФУТБОЛ. У Москві від 
бувся відбірний матч олім
пійського футбольного тур
ніру. Збірна СРСР перемогла 
команду Норвегії з рахун 
ком 1:0. Гол забив Лютий.

БАСКЕТБОЛ. З перемоги 
почали радянські спортсмен

кн виступи в угорському міс
ті Шопроні на молодіжному 
турнірі «Дружба». Вони ьи- 
грали v збірної КНДР — 104 
t3 (55:32).

Баскетболістки Болгарії, 
які грають у цій же групі, 
перемогли команду Чехос- 
ловаччинн — 52:46. Резуль 
тати зустрічей у другій гру
пі: Румунія — Польща --
99:82, Угорщина — Куба — 
97:56.

Вл. Інф.

актуальна тема

Для здоров'я—платні послуги
СПОРТИВНИМ комплексом Радомишльського маши

нобудівного заводу імені Жовтневої революції, що на Жи
томирщині, користуються сьогодні не лише фізкультурни
ки цього підприємства. Тут за невелику орендну плату 
проводять свої заходи колективи фізкультури 52 про
мислових підприємств та установ районного центру.

Спорткомплекс (а це стадіон, кілька залів, ігрові май
данчики) розвиває платні послуги. За принципом госпроз
рахунку організовано, наприклад, роботу клубу «Герку
лес», груп здоров'я, секції боротьби. Впровадження прин
ципу самоокупності дало змогу зміцнити матеріальну ба
зу: машинобудівники за грошові надходження обладнали 
зали боротьби і тренажерів, закупили необхідний інвентар, 
створюють відновлювальний центр, відкрили пункт прока
ту.

Надання платних послуг населенню засобами фізичної 
культури і спорту стало звичним і в багатьох інших райо
нах та містах республіки. Про це свідчить процент (113,2) 
виконання плану першого півріччя. Краще за інших упора
лися з завданням у Києві, на Ворошиловградщині, Харків
щині, Дніпропетровщині, Херсонщині, Одещині. Дев'ять 
обласних фізкультурних • організацій план надання плат
них послуг не виконали. Це Львівська, Ровенська, Кіро
воградська, Кримська, Запорізька, Київська, Миколаївсь
ка, Житомирська та Чернігівська організації. Відстають 
від потреб дня спортивні споруди і бази ДФСТ профспілок, 
ДСТ «Трудові резерви», ФСТ «Динамо». Пояснюється 
це поганою організаторською роботою, незадовільним конт
ролем, нерозумінням ситуації.

Ось конкретні приклади. На Львівщині спортивні бази

профспілок взагалі не звітували про надання платних по
слуг населенню у першому півріччі. Надання таких по
слуг організаціями житлово-комунального господарства не 
планується, малоактивні тут органи культури. Відмежува- 
лисявід цієї роботи працівники спортивних споруд, вузів 
області, багатьох відомчих споруд та баз.

Плани більшості підприємств і організацій Харківської. 
Ворошиловградської, Дніпропетровської областей, Києва 
занижені й не відповідають матеріальним та кадровим мож
ливостям. Не надають послуг спортивні комплекси під
приємств і вузів Донецької, Одеської, Кримської, інших 
областей республіки. Дуже повільно розгортається ця ро
бота за місцем проживання, на спортивних спорудах за
гальноосвітніх шкіл, у парках культури 1 відпочинку. У 
першому півріччі не впоралися з плановими завданнями по 
наданню платних послуг організації республіканських мі
ністерств культури, житлово-комунального, освіти, хоча 
завдання- ці були дуже низькими. В більшості областей не 
виконуються встановлені комплексною програмою завдан
ня по створенню центрів здоров'я, пунктів прокату спор
тивного інвентаря. До речі, в останніх дуже обмежений 
асортимент. /А

Держкомспорт УРСР розглянув питання «Про виконання 
планів розширення послуг населенню засобами фізичної 
культури і спорту за І півріччя 1987 року та заходи по 
покращенню цієї роботи». Відзначено, що облепорткоміте- 
ти, фізкультурні організації на місцях не виявляють необ
хідної наполегливості у створенні на спортивних спорудах 
належних умов для дальшого розвитку послуг, незадовіль
но здійснюють пошук форм і методів роботи для більш пов

ного задоволення потреб населення, дуже повільно розгор
тають роботу по створенню госпрозрахункових об'єднань 
«Фізкультура і спорт», кооперативів по наданню фізкуль
турно-оздоровчих і спортивних послуг, організації індиві
дуальної трудової діяльності у цьому напрямку.

Облспорткомітети надто недостатньо використовують 
свої права контролю за наданням платних послуг спортив
ними спорудами та базами незалежно від їхнього відомчо
го підпорядкування, не координують як слід свою роботу 
з місцевими плануючими органами 1 статистичними управ
ліннями, не вживають заходів щодо перекручення звіт
них даних по цьому розділу. Реклама платних послуг ве
деться на низькому рівні, не розкривається їх зміст. Сут
тєві недоліки є і в плануванні та обліку послуг, підготов
ці кадрів організаторів-педагогів, занижена вимогливість 
до кадрів за результати їхньої роботи. В ній бракує твор
чості, соціалістичної заповзятливості.

З розглянутого питання, як уже повідомлялося, прийня
то відповідну постанову, затверджено заходи по її реаліза
ції. Тепер головне, щоб на місцях не залишилося усе за
плановане на папері. Щодо конкретних завдань у цьому 
напрямку «Спортивної газети», то їй запропоновано за
безпечити широке висвітлення роботи закладів фізичної 
культури і спорту по наданню населенню платних послуг 
Отже, рубрики «Платні послуги в різних ракурсах», 
«Спорттовари: попит — пропозиція», «База: досвід вико
ристання» та інші матеріали на ці теми будуть частіше 
з'являтися на її сторінках. Редакція чекає від своїх чита
чів активнішої участі у підготовці матеріалів з цих питань. 
Краще платити за здоров'я, ніж розплачуватись ним.

Зійшов на берег екіпаж
ЦІ СТАРТИ вже повсюдно 

стали традиційними. Перебу
ваючи в різних портах світу, 
моряки прибулих суден зав
жди раді зустрітися з господа
рями, позмагатися з ними на 
спортивних аренах. Нині таке 
свято відбувається в Одесі.

У місцевому торговельному 
порту, а також в Іллічівську та 
Південному стоять під виван
таженням десятки зарубіжних 
і радянських суден. Поки три

вають ці роботи, екіпажі зій
шли на берег. В Одесі прохо
дить міжнародний спортивний 
тиждень моряків.

Різноманітна програма цих 
популярних змагань. Учасники 
суперничають у бігу, стрибках, 
штовханні ядра, метанні, під
нятті ваги. І, звичайно, багато 
прихильників виявилося у во
лейболу та футболу, які про 
водять свої турніри. Кількість 
стартуючих? Очікується, що во,’ 
на сягне за тисячу. Про це

свідчать попередні подібні 
змагання.

15 серпня спортивний тиж
день фінішує. Буде, звичайно, 
підбито його підсумки, кращі 
одержать призи. Та є у цих 
змагань своя притягальна си
ла. Тиждень став яскравим 
святом дружби між представ
никами різних країн світу, які 
сповнені бажання кріпити мир 
і взаєморозуміння.

Л. БЕРЕЗА.
Одеса.

НА ЗНІМКАХ:
Коли зустрічаються друзі. 

Інструктор фізкультури тур
бохода «Леонид Собинов» май
стер спорту В. ЧЕПУРНОй з 
кубинськими I китайськими мо
ряками.

На волейбольному майдан
чику. Оце удар!

Кубинец Р. САПЕРО стрибає 
у довжину.

До змагань з метання готу
ються китайські моряки.

Фото Я. ЛЕВІТА.

XXXI велогонка пам’яті В. Ф. Скопенка

Щасливої дороги!
Через два дні у Чернівцях буде дано старт велогонці пам'я

ті В. Ф. Скопенка. Учасники вирушають у путь трасами Черні
вецької, Тернопільської, Хмельницької, Львівської областей. 
Далі караван помчить шляхами Польщі.

У нашій республіці практично завершено підготовку до по
пулярних змагань. Про це йдеться у пов’домленнях з трьох 
областей.

ЧЕРНІВЦІ
У СУБОТУ о 18-й годині з 

площі Радянсько: вирушить у 
путь гонка пам'яті В. Ф. Ско
пенка. Ми звернулися до стар
шого інструктора облспортномі- 
тету І. В. Кравця з проханням 
розповісти про те, як зустріча
тимуть нинішній велотур. Ігор 
Володимирович був тренером 
жіночої команди в ЦОПі Куиби- 
шева, підготував кілька відо
мих майстрів.

— Очікуємо приїзду 184 учас
ників — спортсменів, тренерів 
І суддів. Все готове до їхньої 
зустрічі. Гості житимуть у на
шому прекрасному готелі «Бу
ковина».

Після урочистого відкриття 
на Радянській площі відбудеть
ся перший старт: шестикіломет- 
ровии пролог вулицями Чернів
ців. Завершиться суперництво й 
учасники зберуться у культур
но-спортивному комплексі ма
шинобудівного заводу імені 
Дзержинського. Тут відбудеться 
вечір дружои народів соціаліс
тичних країн. Призерам проло
гу буде вручено нагороди.

17 серпня, теж на Радянській 
площі, — перший етап з трьома 
проміжними фінішами. Гонка 
помчить за маршрутом Чернівці 
— Хмельницький. Проміжні фі
ніші влаштовано біля пам’ятни
ків воїнам-визволителям. Отже, 
щасливої дороги!

О. ЛЕБІДЬ.

ХМЕЛЬНИЦЬКИЙ
УТРЕТЄ велогонка пам’яті 

В. Ф. Скопенка проходитиме 
шляхами Поділля. І кожного ра
зу на адресу господарів не було 
нарікань.

Закінчилося засідання облас
ного оргкомітету по проведенню 
гонки, його голова, заступник 
голови облвиконкому А. Горо- 
децька відповідає на наші запи
тання.

— Головні проблеми майже 
всі вирішено. На межі Черніве
цької та Хмельницької областей 
на мості через Дністер гостей 
зустрінуть трудівники Кам’я- 
нець-Подільського району. Го
ловний приз для учасників — 
коровай з нового врожаю. Ве
лосипедистів вітатимуть жите

лі древнього міста, а перед цим 
пройдуть змагання вихованців 
дитячих садків, які виступлять 
на дистанціях завдовжки 100 і 
200 метрів.

У Дунаївцях у стислі строки 
відремонтували дорогу, щоб 
гонка пройшла райцентром. На 
цьому проміжному фініші ра
йонна рада ДФСТ профспілок 
вручить кращому приз, цього ж 
дня 10 будівельних бригад зма
гатимуться за свій приз пам’яті 
В. Ф. Скопенка на спорудженні 
районних спортзалу і басейну. 
А в селі Міцівцях розпочнеться 
будівництво стадіону згідно з 
умовами республіканського 
конкурсу «Кожному колентиву 
— спортивний майданчик».

У Хмельницькому учасників 
гонки зустрінуть шефи — пред
ставники виробничих колекти
вів міста. На спортсменів че
кає культурно-розважальна
програма. м. дияк.

ТЕРНОПІЛЬ
ОЦИХ днів обласний центр по

над Сіретом приймає два вели
ких міжнародних змагання. З 
14 по 17 серпня тут відбудеть
ся чемпіонат світу з водномо
торного спорту. Однак ці великі 
старти не заступили Інші — 
велогонку пам’яті В. Ф. Ско
пенка.

Додаткові труднощі в тому, 
що ці змагання співпадають у 
часі. Однак тернопільці вже

приймали згадуваний велотур. 
І оргкомітет нинішніх стартів, 
яний очолила заступник голови 
облвиконкому Ю. М. Трофи- 
м’як, спирався саме на досвід 
минулих років. Що ж зробленої 

Працівники облспорткомітету 
І Державтоінспекці-' обстежили 
траси, якими суперничатимуть 
гонщики, визнавши їхній стан 
добрим. Коли учаснини пере
їдуть з Чернівецької до Терно
пільської області, на них чека
тиме швидкісна ділянка зав
довжки кілометрів 60. Тут, зок
рема, відбудеться один з про
міжних фінішів. Роботи на цій 
ділянці завершено.

Фініш етапу і старт наступно 
го пройдуть на головній магіст- 
Калі міста _ вулиці Леніна, 

родумано ритуал зустрічі і 
проводів велосипедистів. Терно
піль прикрасився прапорами І 
транспарантами, набувши свят
кового вигляду.

Для проживання спортсменам 
і всім, хто супроводжує гонку, 
буде надано готель «Москва», 
найкращий у місті. Працівники 
сфери обслуговування, одне 
слово, готові до наступної події.

Великого значення місцевий 
оргкомітет надає не тільки 
спортивному бокові змагань. 
Уже за доброю традицією для 
велогонщиків влаштовується 
вечір інтернаціональної дружби. 
На нього учасники туру зберу
ться у Палаці культури вироб
ничого об’єднання «Ватра».

А. ФЕДОРОВ.



Анонс сторінки: РОЗМОВУ БУДЕ ПРОДОВЖЕНО

літо — пора спортивна

Листи
з Лаго-Наки

Незабаром закінчаться шкільні канікули. Діти повернуться 
додому з численнні таборів і довго згадуватимуть літні по
дорожі, нових друзів, веселі пригоди.

Я розповім про дещо незвичний спортивний табір, розта
шований у горах Західного Кавказу, на плато Лаго-Наки, на 
висоті 2160 метрів над рівнем моря.

ДІТИ жили в будиночках, 
зроблених із величезних ме
талевих бочок. Всередині все 
обладнано під затишні житло
ві кімнати. Але часу в них 
юні спортсмени проводили 
мало. Навкруги було стільки 
цікавого, що не лякав і су
ворий сусід льодовик. У черв
ні. коли проходив наш збір, 
у гори тільки приходила вес
на. тому спеки ми не чекали, 
хоча в першій половині дня 
добре світило сонце. Звісно, 
що й одяг наш був далеко не 
літнім — теплі спортивні кос
тюми. гумові чоботи.

Вихованцям львівської 
СДЮШОР «Динамо» з гірсь
колижного спорту треба було 
звикати не лише до нового 
клімату, а й до незвичного 
розпорядку дня. О шостій 
ранку — підйом, перший сні
данок: бутерброди, чай, мед, 
печиво. І по жорсткому снігу 
розпочинається перше трену
вання. Дівчата й хлопчики 
відпрацьовують спуск, техні
ку проходження поворотів на 
трасі супер-гіганта. Друге 
тренування відбувалося вве-

«Мої дорогі!
Ми їдемо в Лаго-Наки з Май

копа. щоб тренуватися на ли
жах. Наш шофер — дядьно Ми
хайло — дуже досвідчений. Він 
веде машину з нами, продукта
ми, матрацами, посудом через 
скелі, круті підйоми з поворо
тами. Проте найскладнішими 
були останні десять кілометрів 
до нашого табору. Тут прохо
лодно І ми ходимо в спортивних 
костюмах. Нам тут добре й ці
каво. Цілий день заповнений 
тренуваннями, іграми, читан
ням. Скоро поїдемо на два дні 
до Майкопа, на відпочинок.

До побачення, ваш Юра».

«Дорога моя мамочко!
Нас поселили у великих боч

ках, де е дві кімнати і кори
дор. В одній бочці живе десять 
чоловік. Місцевість на Кавназі 
мені дуже подобається. Вона 
здасться мені казковою. Тут 
росте дуже багато красивих кві
тів. а ще — багато кам’яних 
скель. Вони трохи нагадують 
Карпати.

До побачення, Марія».

«Здрастуйте, дорогі тато і ма
ма!

Вже тиждень живемо в Лаго- 
Наки. Щодня ходимо на трену
вання двома групами. В першій 
— першорозрядники, в другій — 
ДІТИ молодшого віку, які мають 
другий і третій розряди. Вчора 
у нас було контрольне трену
вання зі слалому-гіганту. Перед 
стартом нам сказали, що той, 
хто в другій групі посяде пер
ше—трете місця, перейде до 
старших. Я добре знала ворота 
на трасі, зосередилася, намага
лася проходити ближче до пра
порців І вести плавну дугу по
вороту. Серед усіх дівчат я пе

чері на трасах спеціального 
слалому.

Тренери на чолі з молодим 
директором школи Богданом 
Котлярчуком взяли на себе 
не тільки педагогічні обов'яз
ки. Тимчасово вони перетво
рилися на завгоспів, механі
ків, кухарів, офіціантів, пра
цівників канатних доріг і ма- 
совиків-витівників.

Саме тому вільний рд тре
нувань час проходив для на
ших 35 підопічних насичено 
і цікаво. Серед ігор, які що
дня проводилися в таборі, 
найбільше дітям сподобалася 
російська лапта. В кінці дня. 
коли на плато опускався щіль
ний туман, зривався дощ. від
бувалися конкурси пісні, по- 
літінформації, лекції з мето
дики тренувань, а також діти 
читали, писали додому листи. 
З дозволу їхніх авторів — 11- 
річних Юри Мушака, Оленки 
Черкаської. Оксанки Ройк, 
Юлі Зіньків та 9-річної Ма
рійки Мичко пропоную їх 
увазі читачів.

К. РАДИГІНА, 
начальник табору.

назала сьомий результат, який 
у молодшій П>упі виявився пер
шим. Тепер буду тренуватися з 
першорозряднимами і взимку 
постараюся виконати цей нор
матив.

До побачення, Олена».

«Дорога мамо!
Ми тут все робимо самі. В на

шій їдальні працює два хлоп
чика і дві дівчинки. Ми чисти
мо картоплю, миємо посуд, при
бираємо. Мама, добре, що ти 
навчила мене працювати по гос
подарству. Я швидка, все всти
гаю зробити і ще маю час для 
відпочинку.

До побачення, Оксана».

«Дорога мамочко!
,уг П «

Пишу тобі з Лаго-Наки. Я вже 
знаю, звідки походить ця назва. 
Тут розповідають кілька легенд. 
Ось послухай. В одного rlpq»- 
ного князя була дочка — кра
суня Лаго. Батько хотів видати 
її заміж за багатого діда. Але 
Лаго кохала бідного пастуха На
ни. І вони вирішили разом утек
ти. Швидкі коні мчали їх крізь 
ліси, гірські потоки і скелі, про
носили над бездонними провал
лями. Проте погоня була вже 
близько: доносилися голоси кня
зівських слуг. Коні винесли 
Лаго й Наки на вигону гору. 
Внизу — глибоке провалля. І 
занохані вирішили разом заги
нути, ніж жити в розлуці. Вони 
обнялися і на очах погоні ки
нулися в провалля. Легенда на
віки поєднала їхні імена. Інша 
легенда розповідає про те, що 
Лаго й Наин не скорилися кня
зю, втекли на плато й поклали 
початок вільному племені, яке 
довго жило в аулі Лаго-Наки. 
Ось, що я знаю.

До побачення, Юля».

під гострим кутом

Бредуть через річку...
Вінниччина багата водою. 

На її території протікає 51 ріка. 
Крім того, в області нарахо
вується 3065 природних і штуч
них водоймищ загальною пло
щею 19927 гектарів. Здається, 
за таких умов кожен вінничча- 
нин повинен уміти хоча б три
матися на воді.

Але поки що успіхами в цій 
справі похвалитися не можемо. 
Серед тих, хто не вміє плавати, 
чимало випускників середніх 
шкіл та інших учбових закладів. 
Тому й статистика нещасних 
випадків сумна: щорічно в об
ласті на воді гине 170—230 чо
ловік. За останні роки завдяки 
зусиллям ТРВОДу, боротьбі з 
пияцтвом, навчанню дітей пла
ванню намітились деякі тенден
ції на зменшення нещасть.

І ще трохи статистики. У 1986 
році навчили плавати 25320 чо
ловік. фактично ж склали залік 
лише 17854... А решта? Що з 
нею? Щоб це з'ясувати, подиви
мося, як справи з навчанням 
плаванню влітку, зокрема у 
піонерських таборах.

В. І. Лакомський — директор 
обласної школи товариства 
рятування на водах — розпові
дає:

— Ознайомившись з роботою 
в піонерському таборі імені 
Ю. О. Гагаріна, що в селищі 
Стрижавці, де відпочивають ді
ти працівників комунальних під. 
лриємств, з'ясував, що з 270 
піонерів — половина не вміє 
триматися на воді. Директор 
Л. А. Ісаєва, щоправда, пообіця
ла, що все буде гаразд. Мов
ляв, після першої зміни вже... 
восьмеро вдома скажуть: «Я 
вмію плавати».. Але показати 
місце, де діти могли приймати 
хоча б водні процедури, не 
змогла. А річка поруч...

У піонерських таборах «Юний 
ленінець» Вінницького заводу 
тракторних агрегатів та імені 

Героя Радянського Союзу Ля
лі Ратушної виробничого об'єд
нання «Харчомаш», як з'ясува
лося, всі проблеми... в дере
вах. Басейни «ТРВОД-10» тут зу
міли розмістити в густому за
тінку. В першому таборі вода 
більше ніж на 17 градусів не 
прогрівається. В другому — 
якось пристосовувалися воду 
підігрівати і навчили плавати... 
чотирьох піонерів. Та дуже 
швидко басейн разом із зав
зяттям керівників охолонув, і 
тепер 270 дітей взагалі не ку
паються, а 70-ти це ні до чого, 
вони просто бояться води.

Ось що розповів студент 
Вінницького педагогічного
інституту Олексій Дрозд. Він 
— практикант, інструктор з 
плавання в таборі імені В. За- 
гурного, що розташувався на 
околиці села Клекотина Шарго- 
родського району.

— Є в нас озеро, площа яко
го 300 квадратних метрів. Та 
використовувати його для орга
нізованого купання не маємо 
можливості. Бо не дочекаємося 
спеціалістів з обласної ради 
товариства рятування на водах, 
аби вони дали підтвердження, 
що все зроблено згідно інст
рукції.

Голова обласної ради 
ТРВОДу В. О. Сержанов ди
вується:

— А ми тут при чому? Якщо 
треба наочну агітацію, будь 
ласка, тільки зателефонуйте...

А що скаже з цього приводу 
начальник Вінницької обласної 
рятувальної служби І. Д. Дар
мограй?

— А де ж заявка з цього та
бору? Ми готові хоч зараз туди 
виїхати, але ж треба документ 
подати заздалегідь.

Можливо, трводівці й праві, 
але залишається запитання: 
коли ж нарешті в таборах по-

справжньому почнуть готува
тись до сезону?

Дивують і такі факти. В об
ласному центрі по вулиці І. Бо
гуна, 92-а, на території ТРВОДу 
чимало років існує чудовий 
наплавний басейн. Всі про ньо
го знають, але ніхто не нава
жується завітати до рятівників 
із проханням дозволити поко

ристуватися. У тому числі й пра
цівники міськвно, які не под
бали про те, аби залучити сю
ди дітей з піонертаборів Він
ниці.

На складі Вінницького техніч
ного вузла республіканських 
магістралей понад п'ять років 
припадає пилом наплавний ба
сейн. В області їх лише 14. Вар
тість одного — понад 20 ти
сяч карбованців. І от цим дефі
цитом, який уже вкриває, крім 
пилу, іржа, кидаються з одного 
підрозділу зв'язку в інший. Го
лова обкому профспілки пра
цівників зв’язку О. І. Філіпова 
пояснює:

— Наміри були хороші. Ба
сейн придбали для нашого піо- 
нертабору... Який невідомо ко
ли спорудимо господарським 
способом.

Так, може, треба було відда
ти басейн тим, хто його шукає, 
а не обирати ролі собаки на 
сіні.

Коли вже згадали прислів’я, 
то доречним буде й рядок із 
пісні: «...Який же я вдався, брів 
через річку та не вмивавсяі..». 
Він немов про фізкультурних 
працівників з Хмільницького, 
Чечельницького, Теплицького, 
Липовецького, Калинівського 
районів. Тут ніхто не клопо
четься про будівництво най
простіших наплавних басейнів.

Взагалі тільки 19 процентів 
колективів фізкультури Віннич
чини культивують плавання. Це 
призвело до того, що на об
ласній спартакіаді допризов

ної молоді і фіналі гри «Зірни
ця» кожен восьмий учасник 
не зумів подолати навіть сто
метрівку. На 8 тисяч зменши
лася кількість тих, хто займаєть
ся плаванням.

Як страждає від цього спор
тивне плавання, можна судити 
з таких фактів. На нинішньому 
чемпіонаті області тільки два 
спортсмени з десяти підтвер
дили норматив кандидата в май
стри, а на рівні першого роз
ряду виступили лише 24 з 38... 
Із 30-ти рекордів області — сім 
на рівні майстрівського норма
тиву. З 1969 року не кращають 
показники в комплексному 
плаванні у чоловіків. Сім років 
беззмінним залишається ре
корд у плаванні на спині. Отож 
не випадково, що з 20 штатних 
тренерів тільки один має пер
шу категорію, а п'ятеро — дру
гу. На республіканській пер
шості юнаки та дівчата здобули 
24-е місце серед 25-ти команд. 
Тому, мабуть, ніхто з вінничан 
зараз і не мріє про колишнє 
досягнення своєї землячки, ба
гаторазової чемпіонки країни 
50-х років Марії Гавриш. Те, 
що в області немає жодного 
50-метрового закритого басей
ну — своєрідна «турбота» про 
майстерність.

На закінчення слід нагадати, 
що показники із навчання пла
вання включено до умов рес
публіканського соціалістичного 
змагання на кращу постановку 
фізкультурно-масової та спор
тивної роботи. Та, може, нага
дування передчасне, бо ще не 
кінець року і зарано готувати 
звіти?

П. ЯНКІВЕР, 
громадський кореспон
дент «Спортивної газе
ти».
Вінниця 
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Сьогодні він присвячений першим, попереднім підсумкам піонерського літа

після фінішу

ІЦо дають школярам «Старти надій»?
У червні в республіканському піонерському таборі «Моло

да гвардія» відбувся VIII фінал дитячих спортивних ігор 
«Старти надій». «Спортивна газета» розповідала про хід зма
гань та переможців турнірів. Сьогодні ж піде мова про не
розв’язані проблеми.

СПОЧАТКУ — трохи іс
торії. Десять років тому ви
никла ідея проведення 
«Стартів надій». ЦІ змаган
ня мали залучити до фізку
льтури всіх без винятку шко
лярів. Згідно з умовами, в 
основі «Стартів» — не ре
кордні досягнення талано
витих хлопчиків і дівчаток, 
а сумарний результат ціло
го класу. Погодьтеся, це ви
магало зовсім іншого став
лення до звичайних уроків 
фізкультури, позакласної 
секційної роботи.

Та чи сталося, як хотіло
ся? Це питання гостро по
стає щороку, коли спостері
гаємо республіканські фіна
ли «Стартів надій». Здава
лося, що обласні організації 
справді делегують сюди най- 
спортивніші, найпідготовле- 
ніші колективи з усіх розді
лів програми. Та це лише 
на перший погляд.

Проте кілька слів про по
зитивний бік справи. Пере
дусім, «Старти» змушують 
шкільні колективи, особливо 
педагогів, повертатися об
личчям до фізкультури. У 
кращих школах або сучасно 
обладнують базу, або ефек
тивно використовують наяв
ну, встановлюють чіткі зв'яз
ки з шефами-виробничника- 
ми.

Характерний приклад не
сподіваного переможця ос
таннього республіканського 
фіналу серед шостих класів— 
бердичівської школи № 10 
Житомирської області. Про 
фундамент успіхів розповів 
молодий вчитель П. І. Бон
дарчук:

— Наша школа має на 
1500 учнів лише невеличкий 
зал і гімнастичне містечко. 
Цього б не вистачило для 
плідної роботи, якби не до
помога шефів з заводу «Про
грес», розташованого по
руч. На підприємстві, де 
працює переважна більшість 
батьків наших дітей, відмін
на спортбаза: стадіон, тир, 
басейн: Усім цим шефи доз
воляють користуватися цілий 
рік. До того ж чимало учнів

відвідують й секції заводсь
кої ДЮСШ, а підтримувати 
авторитет фізкультури на на
лежному рівні допомагає за
відуюча міськвно (колишній 
директор нашої школи) Т. А. 
Турченко. Скаржитися нам 
нема чого, тільки працюй

Відверто кажучи, ситуація 
бердичівців близька до іде
альної 1, на жаль, не харак
терна для більшості шкіл. 
Однак у республіці чимало 
інших шкіл, які За менш 
сприятливих умов також з 
року в рік готують сильні 
за загальним рівнем фізпід- 
готовки класи. Це стосується 
неодноразових переможців 
1 призерів республіканських 
«Стартів надій» з дніпропе
тровської школи № 96, жда- 
гіовської № 56. з Голинсь- 
кої сільської школи на Іва- 
но-Франківщині та ряду ін
ших традиційних лауреатів 
дитячих ігор. Як правило, 
непогану загальну підготов
ку демонструють представ
ники Одещини, Запоріжжя, 
Львівщини, Києва, Криму.

Та все ж виняток не під
тверджує правила. А воно 
сьогодні таке: «Старти на
дій» у ряді областей — 
справа навіть не другорядна, 
а ніби просто зайва. На 
чому базується таке тверд
ження? В першу чергу на 
результатах представників 
Чернігівщини, Черкащини, 
Ровенщини, Закарпаття на 
цих турнірах. Переглядаючи 
протоколи виступів названих 
команд (та й ряду інш'ях), 
дивуєшся таким фактам: ука
жімо, в учнів 4-х класів з 
Кіровоградщини чверть
команди... не влучили в ти
рі у мішень, а в су мчан усі 
дівчатка не докинули м'ячик 
навіть до 20-метрової риси. 
Не кажу вже про далекі від 
вимог нормативів ГПО ре
зультати у бігу і стрибках. 
Але ж найприкріше вигляда
ють «найспортивніші» кла
си у басейні. Назву ще кіль
ка цифр. У змаганнях чет
вертих класів команди Чер
нівецької, Тернопільської об
ластей виставили... по одно

му хлопчику, Хмельницької 
— двох; Вінницької — п’я
тьох. Список можна продов
жити і доповнити приклада
ми з фіналу шестикласників. 
Все це ще раз підтверджує 
невеселі думки: в областях 
«Старти надій» все ще не 
стали для організаторів ма
сової шкільної фізкультури 
серйозною справою. Більше 
того, відомі факти, коли об
ласні або міські фінали вза
галі з тих чи інших причин 
не проводять. Хто ж тоді 
їде на республіканські тур
ніри?

Часом на місцях невиправ
дано довго керівництво обл
вно вирішує, кого саме де
легувати. І коли вже нази
вають «щасливців», то остан
нім і часу не вистачає для 
цілеспрямованої підготовки. 
Так цього року було з 
командами Одеси, з чотири- 
класниками Кам’янської шко
ли Тернопільщини, яким на 
збори залишили п’ять днів і 
не дали навіть грошей на 
придбання спортивної фор
ми.

Заступник завідуючого від
ділом спортивної та оборон
но-масової роботи ЦК 
ЛКСМУ М. Черниш відвер
то сказав по завершенні фі
налів:

— Погано, що ми не 
змогли заохотити більше 
спортивних класів. Це по
значилось на рівні змагань, 
на результатах переможців, 
які в цілому нижчі, ніж у 
минулі роки. Але ж причин 
ни не тільки в обмеженому 
представництві, а в першу 
чергу — у слабкому рівні 
підготовки школярів на міс- 
цях. Зокрема, з плавання, 
витривалості, загальної фіз- 
підготовки. Тому незрозумі
лою залишається позиція 
Міністерства освіти респуб
ліки щодо цієї потрібної 
форми оздоровлення учнів. 
Незрозуміло, чому з Мініс
терства освіти не приїхав до 
Одеси представник 1 не по
цікавився ходом турніру. Та 
й взагалі Міністерство осві
ти, як і раніше, головну ува
гу у спортивній роботі з 
дітьми приділяє лише прес
тижним змаганням, зокрема 
Спартакіадам школярів, тоб
то вихованню окремих перс
пективних спортсменів, а не 
фізичному загартуванню усіх

без винятку хлопців та дів
чат...

Так, непорозуміння 1 проб
леми* які ми спостерігаємо 
на республіканських «Стар
тах надій», зароджуються на 
місцях з відома органів ос
віти. Адже вони повинні до
помога™ школам, контролю
вати їх роботу.

Гострою стає проблема 
вдосконалення програми ди
тячих ігор. Досвід підказує, 
що учням третіх-п'ятих кла
сів нецікаво брати участь 
у тривалих турнірах з ме
тань, стрибків тощо. Бо во
ни не розуміють власного 
внеску у командну копилку 
1 не бачать специфічного хо 
ду боротьби з суперниками 
Для молодших школярів най 
ефективнішими могли б ста
ти різноманітні естафети: бі
гові, стрибкові, ігрові. Тоб
то старти 9—12-річних ді
тей повинні стати емоційні
шими. А поступово, з віком, 
програму слід змінювати у 
бік спортивної спеціалізації. 
Сьогодні ж, на жаль, 1 тре
тім, і сьомим класам пропо
нують однакові завдання. 
Звідси — низький виконав
ський рівень, недосконалість 
прийомів. Інша річ, що й 
програмний матеріал шкіль
ної фізкультури опановуєть
ся найчастіше не кращим чи
ном. Вже набридло говорити 
про невміння дітей плавати. 
З року в рік на республі
канських фіналах «Стартів 
надій» судді з'ясовують, скі
льки учасників не вміють 
плавати, аби не дійшло до 
нещасних випадків у басей
ні. Хіба це нормально?

Ідея дитячих спортивних 
Ігор не застаріла. Навпаки, 
сьогодні, як ніколи, необхід
но боротися за фізичне здо
ров'я кожного школяра, при
щеплювати юнакам 1 дівча
там почуття колективізму. 
Не варто бачити ситуацію 
лише у темних тонах. Адіке 
подекуди дитячі спортивні 
Ігри чудово виконують свою 
роль. Та треба, щоб так бу) 
ло скрізь. Можливо це тіль
ки завдяки спільним зусил
лям комсомолу, органів ос
віти, спорткомітетів.

А. РИБАК, 
громадський кореспон
дент «Спортивної газе
ти».
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лист до редакції t?
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Як же нам бути?
РІЧ ось у чому. В країні 1 

республіці вже не перший 
рік проходять дитячі змаган
ня «Старти надій». Вони да
ють можливість учителю фіз
культури, крім уроків, пра
цювати додатково з усіма 
учнями молодших 1 середніх 
класів, давати дітям і заряд 
бадьорості, 1 впевненість у 
своїх силах.

Наша Вертіївська школа 
Ніжинського району Черні
гівської області вже брала 
участь у республіканських 
«Стартах» у 1985 році. Тоді 
ми виступали поза конкурсом 
через недбайливість відповід
них служб, які виставили на 
змагання не той клас — об

ласні змагання проходили 
серед шестикласників.

В цьому році ми взагалі до 
республіканських фіналів не 
дійшли. В своїй зоні наша 
школа посіла перше місце, 
яке поділила з командою Ні
жина. Але перевагу віддаля 
міським школярам через біль
шу кількість особистих пер
ших місць.

У цій ситуації мене ціка
вить таке питання: чому, ко
ли республіканські фінали 
проходять окремо для сільсь
ких 1 міських шкіл, у нас, на 
Чернігівщині, це не робить
ся?

Обласні змагання з року в 
рік проходять спільно. На

останніх Ніжин представляла 
школа № 15, де є сім п'ятих 
класів по 42 учні. У нас же 
п'ятих — два, по 24 чолові
ки. Для змагань потрібна ко
манда з 20 членів (10 хлоп
чиків, 10 дівчаток), і міські 
школярі перебувають у кра
щому становищі. Але й за та
ких умов наша команда нічим 
ніжйнцям не поступилася, а 
от на республіканські фінали 
не поїхала...

їздив я до Чернігова, на
магався розібратися в цьому 
питанні, але так нічого й не 
з’ясував. У спорткомітеті 
сказали, що на республікансь
кі «Старти надій» не дали 
місць для сільських шкіл. У

вашій же газеті прочитав, 
звіт про фінали в піоиерта- 
борі «Молода гвардія» 1 се
ред переможців побачив пред
ставників сільських шкіл. 
Крім того, був неприємно вра
жений тим, що республікансь
кі фінали за строками спів
пали з нашими обласними 
змаганнями.

Тому й звертаюся до вас: 
допоможіть розібратися з 
цією проблемою.

В. АНДРІЄЦЬ.
ВІД РЕДАКЦІЇ: Питання, пос

тавлені Володимиром Іванови
чам Аидрійцем. нас також дуже 
цікавлять. Хотілося б знати 
думку працівників Чернігівсь
кого обласного відділу народної 
освіти з цього приводу.

фотоінформація

Ракетку в руки взявши
БАГАТО юних криворіжців 

прилучилося до тенісу. І завдя
чують у цьому Євгену Антони- 
новичу Щукіну, пристрасному 
прихильнику великої ракетки. 
Вже шість років минуло відто
ді, як звільнився в запас із 
армії. Набрав групу першоклас
ників і почав учити абетці гри.

Чимало хорошого можуть 
розповісти про Є. А. Щукіна 
ті, хто його знає. І передусім 
підкреслять його велику лю
бов до Дітей. Збігали роки, під
ростали юні тенісисти. Понад 
500 хлопчиків і дівчаток подру
жили з цією грою завдяки. 
Євгену Антониновичу. І хай 
не дивує вас інша цифра: даль
шу спортивну освіту продовжи
ли 30 юних. Мало? Можливо.

Тренери, ясна річ, сплять і 
бачать своїх вихованців на п'є
десталі пошани. Щукіи не скла

дає винятку. Та не менше за
доволення йому приносить і те, 
що дітвора підростає сильною, 
загартованою. Ну, а 15 підопіч
них виконали нормативи І і II 
розрВдів. Підготував Євген 
Антонинович і чемпіонів міста 
та області.

Нині під опікою Євгена Анто- 
ниновича група початківців, яку 
він веде в АТП № 21269. У ній 
35 чоловік. Очолює і абоне
ментну групу, до якої запро
шують усіх бажаючих.

Л. ЯР. 
Кривий Ріг.
НА ЗНІМКАХ:
Тренується десятикласниця 

криворізької СШ Nt 8 Наталя 
НРИВДНК. Вихованка Є. А. Щу
кіна виконала перший розряд, 
стала чемпіонкою міста, третьою 
ракеткою області.

На корті піонерського табору 
«Данио» Є. А. ЩУКІН з підопіч- 
ними

Фото С. ХОМЕННА.

Підготовлений відділом фізвйховання населення.

полемічні нотатки з Чернігівщини

Складові
стратегії

керування
Серед завдань партії і уряду по дальшому зростанню масо

вості фізичної культури — належна організаців платних послуг 
засобами фізкультури і спорту — чи не найскладніше для ке
рівника обласної спортивної організації. Бо перш ніж запроси
ти людей на масовий активний відпочинок, треба мати, куди 
запросити. Поки ж бази не завжди відповідають сучасним ви
могам — навіть в огляду на гігієну й естетику, Чернігівщина 
винятку не складає, але й миритися з таким становищем не 
збирається.

2. «Стукайте - 
і відкриється»

ДОКЛАДНО проаналізу
вавши стан справ зі спортба- 
зою, Микола Євдокимович 
Нак зрозумів: власними си
лами кардинальних змін не 
добитися. З цим і звернувся 
до обкому партії, де знайшов 
підтримку плану, який пред
ставив. Потім були неоднора
зові поїздки до Москви, і 
зрештою з'явився цікавий до
кумент під грифом Держ- 
комспорту СРСР. У ньому 
йшлося про цілеспрямовану 
допомогу спортивній органі
зації в справі подальшого 
розвитку майстерності черні
гівських спортсменів та зміц
нення матеріально-технічної 
бази. Зокрема, піднімалося 
питання перед Міністерством 
освіти СРСР про відкриття 
в Чернігові школи-інтернату 
спортивного профілю. Про 
створення тут центру олім
пійської підготовки з зимо
вих нидів спорту (для чого 
Держкомспорт СРСР входив 
у пайове фінансування), про 
надання області ресурсів для 
реконструкції стадіонів, при 
якому б на них клалося штуч
не покриття секторів 1 дорі
жок. Про методичну допомо
гу з боку Всесоюзного науко
во-дослідного інституту фізич
ної культури у розробці ці
льових програм розвитку фіз
культури і спорту.

Документ був —- що тре
ба. В облепорткомітеті ним 
негайно скористалися. У ве
ресні 1986-го вже було прий
нято спільне рішення облви
конкому та облепорткомітету 
про відповідну реконструк
цію стадіонів на місцях. Од
ночасно почали будувати зи
мовий центр і прокладати 
класну лижеролерну трасу 
для біатлону. Щоб уявити со
бі справжній, розмах запла
нованих змій’ наведемо лише 
два приклади.

У Чернігівському районі 
до травня наступного року 
намічено обладнати 29 фут
больних полів, 33 баскетболь
ні, 46 волейбольних, 6 хокей 
них майданчиків, 46 гімнас
тичних містечок. Плани вели
кі, але ж 1 цілком реальні 
для виконання. Є вони і для 
обласного центру. В райцент
рах області до кінця 1988 ро
ку сподіваються оновити й 
осучаснити 18—19 стадіонів...

Чому наголос зроблено на 
стадіони 1 майданчики? То
му, що в області традиційно 
сильний потяг до ігрових ви
дів спорту. Крім того, осу- 
часнення стадіону передбачає 
не тільки синтетичне покрит
тя, а й подальше споруджен
ня трибун на 2,5 — 3 тисячі 
місць. Використання підтри- 
буйного приміщення як своє
рідного манежу, як це, примі
ром, уже робиться на стадіо
ні імені Гагаріна в обласному 
центрі.

Не забули в облепорткомі
теті і про замовлення де тіль
ки можна так званих модулів 
ФОК № 1 та подібних збір
них конструкцій, з яких 
можна власними силами 
швидко поставити великий 
спортзал, подбавши лише про 
фундамент та опорну стінку 
заввишки у 40—60 см. Пів
десятка таких ФОКів споді
ваються отримати вже ни
нішнього року. Це ще один 
доказ тверезості складних 
будівельних планів. Адже 
при хронічній нестачі і в ра
йонах, і в обласному центрі 
потужних будівельних органі

зацій орієнтація на «само- 
буд» — найреальніша.

Щоправда, ніхто районові 
той стадіон на тарілочці не 
піднесе. Спочатку місцеві гос
подарі мають потурбуватися 
про підготовку баз до вкла 
дання «синтетики». А це 
означає, що треба високоякіс
но нівелювати площу спорт- 
бази 1 покласти на неї рівну 
асфальтову «подушку». А 
що комітет в першу чергу 
орієнтований на ініціативних 
господарів, переконалася в 
Козельці.

ЩО И КАЗАТИ, до цього 
селища міського типу я діс
талася невчасно. Голова рай- 
спорткомітету І. Ф. Мінинок 
день як пішов у відпустку. 
Голова райради ДСТ проф
спілок, а вчорашньої райра
ди «Колоса» О. А Закревсь- 
кий і справді «випарувався» 
Стадіон «Колос» поруч з 
охайним і містким приміщен
ням господи спортивних пра
цівників, був окупований різ
номанітною технікою, яку на
че стерегли на виїзді три лег
кові машини — райкомівська, 
райвиконкомівська та обл- 
спорткомітетівська.

Чого б отак припадати, ко
ли роботи вже почалися, по- 
думалося мені. З'ясувалося, 
що припадати таки є чого. За
мовник, який не представив 
умов для повного профілю ро 
біт укладальників синтетики, 
платить таку неустойку, що 
аж ой! А воно ж і так не за 
Дурничку кладеться. Вар
тість цих робіт — 200 тисяч 
карбованців. Збирали їх гур
том. 50 тисяч дав сам район, 
ЗО — облепорткомітет, 70 — 
встиг виділити вчорашній 
«Колос», 50 — ДФСТ проф
спілок області...

Коли б у Козельці дочіку- 
валися черги, то здобули б су
часну споруду через півтора- 
два роки. Але, відшукавши 
можливість заасфальтувати 
стадіон, О. А. Закревський 
почав активно діяти. ПопоїЗк 
див до Києва, і таки з'ясу
вав, що якийсь господар-нех- 
люй вчасно до прибуття бри
гади укладальників не підго
тувався. Ну, і... і тепер у Ко
зельці є синтетичне покриття 
і на доріжках та секторах, і 
на ігрових майданчиках. Є 
надії на встановлення ФОК 
№ 1, а, отже, і реальні мож
ливості значно розширити 
сферу платних послуг насе
ленню. Принаймні, про орга
нізацію прокатних пунктів тут 
турбуються по-господарськи, 
інвентар закупили заздале
гідь.

У конкретному наведеному 
випадку повністю виправдо
вується прислів’я: «під ле
жачий камінь 1 вода не тече». 
Та чи правильно тільки цей 
принцип брати на озброєння 
спортивному штабу області, 
плануючи генеральний нас
туп на створення матеріаль 
ної спортивної бази? Адже не 
кожен керівник на місці має 
такі «пробивні здатності», й 
досвід, як наш знайомий 
О. А. Закревський. Мабуть, 
почувати себе впевнено мож
на лише в тому випадку, коли 
працюєш в оточенні однодум- 
ців-ентузіастів, а ще краще 
— дієздатних колективів, які 
свідомо працюють на загаль
ну справу. Чи вдається черні- 
гівчанам виховувати саме та
кі кадри, і коли вдається, то 
якими засобами? Про це на
ша третя розмова.

Л. РАДЧЕНКО, 
спеціальний кореспон
дент «Спортивної газе
ти».
Козелець — Чернігів — Ніжин 
— Київ.

нам пишуть

Завжди раді
У ВІВТОРОК на стадіоні 

в Барншівці, що на Київщи
ні, не було вільних місць. І 
хоча місто живе в тривожно
му ритмі, — нещодавно над 
районом пронеслася буря, яка 
завдала значних збитків, жит
тя бере своє. По дві зміни, а 
коли треба — то й більше, 
працюють трудівники, лікві
дуючи наслідки стихійного 
лиха. Ну, а той час, що ли
шається на відпочинок, усе 
ж, за звичкою, віддають 
спортові. Коли дізналися, що 
до них завітає клубна юнаць
ка команда з міста Аугсбург 
(ФРН), в касі на стадіоні од
разу з'явилася черга. Було 
продано 5,5 тисячі квитків. А 
ще ж чи не на кожного до
рослого — по школяреві, ко
му, як відомо, вхід на спор
тивні споруди вільний.

Клуб «Аугсбург» існує по 
над 80 років. Він успішно 
виступає в чемпіонатах ФРН. 
Добрі результати має й 
юнацька команда — вона то
рік стала призером ФРН. Са
ме з цієї команди вийшли ві
домі прихильникам футболу 
гравці, які захищали кольори 
збірної країни — Шустер 1

Хенесс.
Господарі — заводська ко

манда «Блискавка» — були 
раді помірятися силами. І 
хоча гостинність — над усе, 
все ж виграли у гостей з ра
хунком 2:0. Голи забили 
Валентин Сусла і Андрій 
Пастушенко.

Ми поцікавились в тренера 
бірншівців Віктора Каплуна, 
чому саме до них приїхали 
футболісти з ФРН, які пере
бувають у нашій країні на 
запрошення київських днна- 
мівців.

— Команді запропонували 
цю зустріч динамівці. Ска
зали, що є в області таке ма
леньке місто, де люблять 
футбол. От вони й погодили
ся. А вже побувавши у нас, 
буквально з захопленням го
ворили про стадіон, про фут
больне поле, якому може по
заздрити будь-яка клубна ко
манда. Що ж, мн раді з такої 
оцінки гостей.

Та й барншівці залишилися 
задоволені. Прощаючись, ка
зали: «Завжди раді зустріти
ся».

В. ЮРЧУК.
Київська область.
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Анонс сторінки: ЩО КАЖЕ ЛОБАНОВСЬКИИ

прес-центр 
інформує

Напруга 
не спадає

Відновилися матчі всесоюзного чемпіонату, як: підтвердили, 
що перерва не охолодила запалу суперників. Настав такий 
період, коли команди відчайдушно борються за кожне очко. 
Адже невдовзі чемпіонат вийде на фінішну пряму...

ЛЕГКО зрозуміти, з яким 
н з строєм виходили харків'яни 
на матч з «Кайратом» Фут
болісти столиці Казахстану,
— нагадує спортивний журна
ліст В. Зубов, — у двох по
передніх зустрічах здобули 
перемоги і впритул наблизи
лися до «Металіста», який 
ось уже два тури залишався 
без очок. Причому і в грі пер
шого кола між цими суперни
ками успіх святкував «Кай
рат» — 1:0.

Тепер з таким же рахунком
- Металіст» узяв реванш. Гос
подарі поля не забарилися за
хопити ініціативу, і йже в 
дебюті після майстерної пе- 
..едачі Буряка зі штрафного 
Малишенко в падінні головою 
послав м’яч у кут воріт. Гос
ті на відповідь чекати не 
змусили. Буквально через 
дві-три хвилини Волгін обіг
рав у штрафному майданчи
ку Сивуху, здавалося, м’яч 
після його удару неодмінно 
опиниться в сітці, але Дер
кач в останню мить підстра
хував свого голкіпера. Надалі 
Сивуха більше не помилявся: 
тричі він відзначився, коли 
небезпечно завершував атаки 
кайратівців Пехлеваніді.

Цей форвард часто перебу
вав у центрі уваги, але, на 
жаль, не в усіх випадках зав 
дяки своїй Майстерності: час
то порушував правила, а в 
одній із ситуацій на очах 
арбітра вдарив Панчишина в 
обличчя. Суддя чомусь обме
жився лише попередженням.

Нюанси принциповості під
вищили інтерес до матчу в 
Єревані. Не так давно «Ара

рат» обіграв «Дніпро» в куб
ковому поєдинку. А ось те
пер підтвердив невипадковість 
перемоги успіхом у календар
ній зустрічі. Дніпропетровці, 
щоправда, розпочали активно, 
— передає спортивний жур
наліст В. Закрян. — Особли
во виділялися форварди Про
тасов і Таран та півзахисник 
Литовченко. Однак господарі 
поля й не думали обороня
тися, і досить швидко основ
ні події почали розгортатися 
біля воріт Городова.

Воротар сподобався в скла
ді «Дніпра» найбільше. Та й 
він не зміг врятувати свою 
команду. З виходом на поле 
Сторчака дніпропетровці ви
рівняли гру. але останнє сло
во залишилося за «Арара
том». На днях має відбутися 
кубковий магч відповідь у 
Дніпропетровську. Цікаво, 
чим він скінчиться?..

Продовжує. радувати при
хильників «Нефтчі». Ниніш
нє покоління гравців грізної 
в середині шістдесятих років 
команди демонструє видо
вищний, гостросюжетний фут
бол. Шанси на виграш, зви 
чайно, були і в гірників, — 
вважає спортивний журналіст 
К. Шабанов. — Наприклад, 
у другому таймі Гошкодеря 
завершив своє підключення до 
атаки ударом у перекладину. 
Та рахунок — справедливий. 
Бакинці діяли змістовніше і 
створили принаймні втричі 
більше небезпечних моментів 
біля воріт Єлінчт>са. Гол, 
проте, вони забіги внаслідок 
помилки Олефір яка.

Двадцятий тур
ХАРКІВ

«Металіст» (Харків) — «Кай
рат» (Алма-Ата) — 1:0 |1:0). 
Стадіон «Металіст». 11 серпня. 
25 градусів. 14 000 глядачів.

Судді: О. Спірін, О. Картав- 
цев, В. Биковський (усі — Моск
ва).

«Металіст»: Сивуха’, Махиня, 
Кузнецов, Панчишин*, Дер
кач-*, Іванов, Буряк, Єсипов 
(Талько, 56), Якубовський, Ба
ранов (Тарасов, 73), Малишен
ко*.

«Кайрат»: Бураков, Рафіков, 
Гриджан, Тимофеев, Волгін, 
Власенко (Карачун, 36), Огай, 
Ледовських, Салімов, Масу
дов, Пехлеваніді (Найдовський, 
79).

Гол: Малишенко (3).
Попереджено Пехлеваніді.
Дублери — 1:1. Голи: у «Ме

таліста» — Талько, у «Кайрата» 
— Найдовський.

ЄРЕВАН
«Арарат» (Єреван) — «Дніп

ро» (Дніпропетровськ) — 2:1
(1:1). Стадіон «Раздан». 11 серп
ня. Перед грою — дощ. 28 
градусів. 36 800 глядачів.

Судді: С. Хусаїнов, В. Нови
ков (обидва — Москва), О. Сав- 
кін (Московська обл.).

«Арарат»: Подшивалов, Кіра- 
косян, Саркісян, Аш. Хачат
рян, Погосян, Чілінгарян, Мар
карян, Айвазян, Веранян (Хаш-

манян, 66), Осипян (Єнгібарян, 
55), Мхітарян.

«Дніпро»: Городов’, Башки
ров (Кудрицький, 76), Вишнев- 
ський, Чередник, Лисенко, Ша
хов, Пучков, Литовченко’, 
Шох, Протасов, Таран (Стор
чак*. 60).

Голи: Мхітарян (26), Сторчак 
(70), Погосян (78).

Дублери — 0:2. Голи; Сандул, 
Багмут. •

БАКУ
«Нефтчі» (Баку) — «Шахтар» 

(Донецьк) — 1:0 (1:0). Респуб
ліканський стадіон імені В. І. 
Леніна. 11 серпня. Ясно. 29 гра
дусів. 37 600 глядачів.

Судді: Ю. Савченко, С. Ано- 
хін, Н. Абдулазізов (усі — Мо
сква).

«Нефтчі»; Жидков, Белялов, 
Абдуллаев, Мірзосв (Азімов, 
76), Федоровський, Сулейма
нов, Гусейнов, Гарібов, Поно- 
марьов, Ахмедов (Касумов, 60), 
Джавадов.

«Шахтар»: Єлінскас, Драгу
нов, Сопко, Гсшкодеря*, Оле- 
фіренко, Пархоменко, Ященко, 
Юрченко (Соколовський, 63), 
Петров (Свистун, 46), Смоляни
нов, Ралюченко.

Гол: Сулейманов (38).
Дублери — 3:1. Голи: у 

«Нефтчі» — Касумов — 2, Алек
перов, у «Шахтаря» — Соко
ловський.

експрес-коментар

Безкомпромісні земляки
Після матчу у Львові старший тренер запорізького «Мета

лурга» О. Томах лише стенув плечима і сказав: «У кожної 
команди в сезоні, як правило, є одна найгірша гра. Будемо 
вважати, що саме її ми й зіграли...»

А Я ЗГАДАВ, що подібне 
кілька днів тому говорив і 
наставник нікопольського 
«Колоса» Г. Лисенчук після 
розгромної поразки від СКА 
«Карпати». Тоді він ще не 
знав, яке фіаско чекає на 
його підопічних в Одесі...

Що ж сталося з «Коло
сом» і «Металургом», чому 
м’ячі в їхні ворота в Одесі 
та Львові сипалися, як з ро
ту достатку?

Насамперед, думаю, сьо
годні в цих командах неабияк 
шкутильгає функціональна 
підготовка. До речі, з цим по
годились і О. Томах, і Г. Ли- 
сенчук. Занадто багато сил, 
на думку наставників, було 
затрачено в попередніх поє
динках. особливо в іграх з 

«Даугавою» та «Шинни
ком». До того ж трав
ми провідних гравців пере
шкоджають стабілізувати 
склад. У «Колосі» відсутні
ми були Паламарчук, Хапса- 
ліс, Гімро, а в Одесі не ви
ступав ще й Федоренко, який 
одержав друге попередження. 
Схожі проблеми 1 в «Мета
лурга». Продовжують склада
ти іспити у вузі Заєць та 
Білоус. Після травм виступа
ли Алістаров та Паламар, але 
діяли з численними помилка
ми.

Нічим не проявили себе ці 
команди і в нападі. Діяли во
ни в схожій манері, з одним 
висунутим на вістря атак 
форвардом, відповідно — Го- 
рячевим («Колос») 1 Морозо

вим («Металург»), Але це не 
ті нападаючі, які без під
тримки партнерів можуть 
взяти гру на себе.

Особливо непокоїть зрив 
нікопольців, які в останніх 
трьох турах забили три м'я
чі, а в свої ворота пропусти
ли аж 16. Не пригадую, щоб 
іще така «чорна» смуга була 
в біографії цієї авторитетної 
команди. І тепер багато за
лежатиме, як скоро гравці 
зуміють перебороти психоло
гічно ці невдачі.

Те, що «Чорноморець» вдо
ма набрав 4 очка, мабуть, ні
кого не здивувало. Радує, що 
після значної перерви знову 
демонструє свої бомбардир
ські якості Фінк. Те, що цей 
нападаючий у добрій спор
тивній формі, без сумніву, 
стане у пригоді команді на 
шляху до вищої ліги.

А от хто здивував, так це 
СКА «Карпати». Львів’яни 
буквально вразили всіх ре
зультативністю. У 22-х мат
чах вони забили 22 м'ячі, а 
в трьох останніх — 15! Та
ким багатим «врожаєм» не 
можуть похвалитися навіть 
одесити.

Наставник прикарпатців

А. Карімов пояснює впевнені 
дії своїх вихованців насампе
ред стабілізацією складу. 
Швидко знайшли спільну мо
ву з партнерами й новачки—■ 
захисник Мох і півзахисник 
Спицин, які прийшли з 
ЦСКА.

Давно вже не доводилося 
бачити такої цілеспрямова
ності в Діях армійців. Дію
чи за схемою — 1—3—5— 
2, вони завдяки чисельній 
перевазі в середині поля і 
винахідливій грі на флангах 
буквально змітали бойові по
рядки суперників. Вражає й 
дуже високий процент реалі
зації голевих моментів. А це 
вже свідчить про гарну спор
тивну форму.

Ще кілька турів тому А. 
Карімов нарікав, як би вза
галі не вилетіти з першої лі
ги. Але сьогоднішній рівень 
гри армійців дає підстави 
сподіватися, що вони ще мо
жуть замахнутися й на при
зове місце. Тільки чи виста
чить львів’янам запалу для 
гри і на чужих полях?

В. МИХАИЛОВ, 
кореспондент «Спортив
ної газети».

Львів (телефоном).

Двадцять шостий тур
ОДЕСА

«Чорноморець» (Одеса) — 
■Колос» (Нікополь) — 7:1 (2:1). 
Суддя Т. Безуб'як (Ленінград). 
32 000 глядачів.

Голи: у «Чорноморця» — 
Фінк (27, 77, 89), Перепаденко 
(38), Каратаев (63), Зірченко 
(70), Жарков (74), у «Колоса» 
— Горячев (14).

Попереджено Кошкіна («Ко
лос»).

ЛЬВІВ

СКА «Карпати» (Львів) —

«Металург» (Запоріжжя) — 6:0 
(2:0). Суддя В. Матвеев (Казань). 
17 000 глядачів.

Голи: Кухлевський (17, 84),
Шквирін (36, 46), Бондарчук 
(65), Гамалій (76).* ♦ *

«Шинник» — «Динамо» Ст. — 
1:0, «Даугава» — «Ростсільмаш»
— 1:1, «Крила Рад» — «Ротор»
— 2:0, «Геолог» — «Факел» — 
1:0, «Кузбас» — «Торпедо» — 
1:1, «Памір» — «Спартак» — 
2:1, «Пахтакор» — «Котайк» — 
3:1.

Момент зустрічі київського СКА та охтирського «Нафтовика*. 
Фото М. БОЧКА.

футбол

ОГЛЯД

Зміни: потреба і неминучість
Учасники чемпіонату країни подолапи дві третини турнір

ної дистанції, їхні завдання гранично конкретизувалися, та 
й наші домашні комп’ютери розвантажено від зайвої інфор
мації для вираховування майбутніх тріумфаторів. Практичні 
шанси заволодіти чемпіонським титулом зберігають «Дніп
ро», «Спартак», київське «Динамо» й «Жальгіріс», а в роз
порядженні столичного «Торпедо», «Шахтаря», динамівців 
Мінська, «Арарата» і «Металіста» залишається перспектива 
відштовхнути від призового пирога когось із четвірки най- 
вірогідніших претендентів, коли ті раптом ловитимуть гав.

РЕШТА команд бореться за 
подовження хвилююче чудо
вого життя у вищій лізі. При
чому в Баку на арену зма
гань аутсайдерів випустили 
влітку справжнього футболь
ного нокаутера, і коли «Неф
тчі» й надалі роздаватиме 
наліво й направо могутні 
удари, то на нижніх поверхах 
турнірної таблиці можуть 
з’явитися зовсім несподівані 
жертви. Зокрема, густішають 
хмари над екс-чемпіонами 
СРСР тбіліським «Динамо» 
й «Зенітом» та загоном мо
лодих і завзятих нащадків 
великої «команди лейтенан
тів» — ЦСКА. Зловісне 15 
місце в турнірній таблиці, з 
якого моторно втік «Нефтчі», 
владно притягує усіх трьох.

Виходячи з порівняння 
«якості» розкладу ігор, що 
залишилися претендентам у 
чемпіонаті, ступеня вичерпа- 
ності ними нічийного ліміту, 
відповідальності за долю збір
ної країни та зайнятості в 
європейських клубних турні
рах, зовсім непогані шанси 
заволодіти титулом чемпіона 
СРСР має на сьогодні «Дні
про». Дніпропетровцям до 
снаги набрати 40 очок. Для 
«Спартака» роблять пробле
матичним такий результат 
передусім 8 нічиїх і насиче
ний міжнародними зустріча
ми осінній календар. «Жаль- 
гірісові» доведеться боротися 
за таку суму очок не лише в 
шести матчах на своєму по
лі, але й у гостях у найголов
ніших конкурентів — «Спар
така», «Дніпра», «Шахтаря», 
динамівців Мінська. Щодо 
торішніх чемпіонів, то вони 
восени розриватимуться на 
три фронти. До того ж кия
ни ще мають провести вісім 
ігор першості на виїзді, а за 
межами свого міста нинішній 
склад команди поки що пе
реміг «на хвилі невгамованої 
образи» лише столичних ар
мійців. І ще динамівці Киє
ва в першій половині сезону 
погано грали з найамбіційні- 
шими нині учасниками чем
піонату. В міні-турнірі шести 
комдйд, що очолюють зараз 
турнірну таблицю, чемпіони 
мають найгірший результат 
— 5 очок з 14 можливих? За 
подразник їм не правили ні 
«Дніпро». ні «Шахтар».

яким динамівці віддали 7 
очок.

Отже, «Дніпро». На перед- 
сезонних зборах у Сочі ко
манда знайомилася з новим 
старшим тренером, і слід 
сказати, що обидві сторони 
виявились на висоті. У Євге
на Кучеревського, який уже 
встиг отримати практику са
мостійної роботи в нікополь
ському «Колосі» та микола
ївському «Суднобудівнику», 
вистачило професійних мето
дів і такту заслужити довіру 
досить бувалих гравців і ко
лег з тренерського штату. 
«Особливо я побоювався за 
наслідки першого заняття з 
тактики під керівництвом Єв
гена, — ділився зі мною в 
березні Геннадій Панасович 
Жиздик. — Це делікатний 
момент. Футболісти, що ба
гато пограли, цілком вибірко
во сприймають тактичні прин
ципи нового тренера, особли
во коли в останнього ще не
має репутації авторитетного 
фахівця. На щастя, побою
вання були даремними. Вони 
одразу порозумілися».

Тепер і ми бачимо, що по
розумілися. Як і в кращі свої 
сезони 80-х років, «Дніпро» 
непогано організований для 
гри з глибини тактичних по
рядків, в команди відпрацьо
вано майже до автоматизму 
кілька ефективних контрата
куючих тактичних варіантів, 
на які вона успішно «злов- 
лює» навіть найкваліфікова- 
ніших у нашому футболі су
перників, особливо в іграх на 
виїзді. А коли доводиться ви
рішувати долю поєдинку пе
ренесенням наголосу на ата
куючі дії великими силами 
в зоні захисту суперників, 
виручають виконавська май
стерність і досить ефективна 
індивідуальна тактика ліде
рів атаки — Протасова, Та
рана, Литовченка. В таких 
випадках партнери шукають 
мить обслужити їх зручни
ми передачами м’яча, і це не 
просто доброзичливість або 
данина лідерам, а порядок, 
заведений у команді. Щоправ 
да, в двох недавніх матчах з 
«Араратом» дніпропетровці 
мали вигляд втомлених. Та 
не хочеться думати, що це 
прикмета спаду спортивної 
форми.

Добре те. що не справди
лись підозри в пересиченос
ті футболістів «Дніпра» тур
ботами про благополуччя 
команди. На цю тему колись 
залюбки подейкували в пев
них прошарках нашого фут
болу. Тепер навіть на сторін
ки газет виплеснулась тема 
можливого переходу Прота 
сова й Литовченка. Це пов’я
зано з тим, що обом на часі 
проходити військову службу. 
В нас заведено, що футбо
лісти такої кваліфікації піс
ля призову грають в армійсь
ких або динамівських коман
дах. Відомче керівництво ціл
ком серйозно вважає їх вій
ськовослужбовцями, а проф
спілкове спортивне товарист
во, що виховало гравців, ба
чить у цьому лише підсилен
ня команд-конкурентів.

Проблема є, але справа не 
лише в спортивній справед
ливості. Хіба футбол виграє 
відїі того, що гравці, конче 
потрібні головній команді 
країни, на багато місяців за
лишаться без потрібної зма
гальної практики? Розв’язан
ня проблеми за принципом 
«ні нам. ні вам» — це варі
ант тупості. Зрозуміло, тут 
потрібне якесь цілком гласне, 
логічне для специфіки спор
тивної діяльності рішення. 
Воно було б можливим у си
стемі професіональних сто
сунків у футболі. А поки 
нічого цього немає, проф
спілкові команди мають задо
вольнятися тим, що їхні най
кращі футболісти продовжу
ють спортивне вдосконалення 
в армійських і динамівських 
клубах.

Інша справа, що останні, 
беручи на себе таку відпові
дальність перед вітчизняним 
футболом і спортивною гро
мадськістю, не повинні від
ставати від процесів органі
заційної перебудови. Це не 
натяк на те, що останнім ча
сом армійські футбольні ко
манди всіх рангів, мабуть, 
зовсім недаремно погано ви
ступають у лігах майстрів. 
Це інформація про те, що 
раптом «глухонімим» до ак
туальних проблем організа
ційної перебудови у футболі 
стає ще й динамівське відом
ство. Дивно чути, що керів
ники цього славного спортив
ного товариства категорично 
заперечують проти створення 
футбольних клубів, мотивую
чи тим, що, мовляв, профе
сійні обов’язки футболіста 
несумісні зі становищем вій
ськовослужбовця. В отакий 
спосіб нам доводять, що, ска
жімо, Олег Блохін чг на
самперед офіцер. Даруйте! 
А ми думали, що він — 
гросмейстер футбола і що ми 
можемо розраховувати на чу
дове видовище його майстер
ності кожного турового дня.

Так приємно жити в дні 
очищення від фальші. І вже 
не нудить серце, коли якась 
офіційна особа за інерцією 
вдається раптом до містифі
кації. Це означає, що неза
баром одним містифікатором 
буде менше.

Щодо футбольних клубів. 
У Дніпропетровську довелось 
познайомитись з такою точ
кою зору організаторів про
мисловості: ми зацікавлені в 
тому, щоб у місті діяла си
льна, приваблива футбольна 
команда, сам факт існуван
ня якої допомагає успішно 
вирішувати певні соціальні 
проблеми, і ми готові взяти

участь у моральній і мате
ріальній підтримці господар
ства, що створює й утримує 
такі команди. Справа лише 
в тому, аби було відкрито 
офіційні канали для такої 
підтримки.

Можна не сумніватися в 
тому, що майбутній футболь
ний клуб «Дніпро» не зна
тиме збитків, чим лякають 
поборників клубної ідеї ті, 
хто звик неквапливо жити на 
бюджетні кошти. Клуби на
даватимуть любителям фут
болу — і не лише їм, а всім 
любителям спорту — десятки 
платних послуг, що набагато 
пожвавить фізкультурне жит
тя на місцях і збагатить фор
ми організації дозвілля різ
них верств населення, насам
перед, молоді.

Так, тут треба працювати, 
думати, вигадувати — горі
ти на роботі. Складається 
враження, що саме це й не
придатне для тих організато
рів 1 фахівців футболу, кого 
буквально дратує сама ідея 
про перехід на клубну сис
тему. Але чого вони нерву
ють? Клуби вимушено підби
ратимуть робітників за здіб
ностями, примусово там ніх
то не працюватиме.

В спортивних організаціях, 
де мають намір створити 
футбольні клуби, розповіда
ють, що це питання розгляда
тиметься в Держплані та в ін
ших інстанціях. Здаєть
ся, до справи підключаються 
й відповідні республіканські 
органи. Мабуть, наприкінці 
сезону становище прояснить
ся. Вже давно цілком оче
видно, що існуюча система 
управління футбольним гос
подарством гальмує дальший 
розвиток цього виду спорту, 
який став самостійною галуз
зю індустрії розваг і потре
бує набагато якіснішого ор
ганізаційного, матеріально- 
технічного та юридичного за
безпечення.

Свідчення цього з’являють
ся буквально кожного дня. 
Лобановський каже: футболу 
потрібен професіональний ке
рівний орган, а Якушин від
повідає: у комісіях федера
ції — гідні, поважні люди. 
Київське «Динамо» шукає 
конче потрібну команді прак
тику міжнародних ігор, аби 
вийти на високий рівень кон
курентоспроможності — пре
дставник федерації вважає, 
що вона даремно це робить, 
адже, мовляв, лише -в іграх 
внутрішньої першості можна 
ефективно підготуватися до 
випробувань на міжнародній 
арені.

Різні досвід, обсяг і 
якість інформації, мислення. 
1 вся причина в тому, що 
Лобановський, Бесков, Мало
феев відповідатимуть голо
вою за результат, а гідні, 
поважні члени федерації ні 
за що не відповідатимуть. 
Але керують. З великою ко
ристю для свого морального 
стану і мінімальним ефектом 
— для футболу.

Зміни в нашому футболі 
не за горами. Тут, як в еко
номіці, буде знайдено таке 
організаційне оформлення ви
робничих стосунків, коли ко
жен потужно працюватиме на 
успіх загальної справи і ні
кому не вдасться приховати 
свою бездарність, некомпе
тентність або небажання бу
ти корисним.

В. МИРСЬКИЙ.

регбі: перша ліга

Дві третини шляху
пройдено

Дванадцять колективів першої ліги провели по 15 календар
них матчів, подолавши дві третини турнірної дистанції. За 
дві путівхи до групи найсильніших суперництво ведуть чотири 
представники нашої республіки — ХТЗ (Харків), київський 
«Політехнік», «Сокіл» зі Львова та КІІЦА (Київ). Коли ж бути 
точнішими, то останньому з них належатиме тепер боротися 
за місце у другому ешелоні.

ХТЗ (старший тренер А. 
Мартіросян) протягом усьо
го сезону впевнено тримаєть
ся вгорі турнірної таблиці. 
Харків'яни відмінно висту
пають на своєму полі, де в 
шести матчах не втратили 
жодного очка, і загалом ус
пішно грають на виїзді (5 пе
ремог, нічия та 3 поразки). 
Причому, кілька невдач у 
гостях пов'язані передусім з 
тим, що ряд спортсменів че
рез зайнятість на роботі або 
навчанні (це, до речі, стосу
ється й інших клубів респуб
ліки) змушені були залиша
тись удома.

У команди добрий добір 
гравців, особливо за атлетич
ними кондиціями та зросто- 
ваговими параметрами. У 
складі ХТЗ і досвідчені рег
бісти, які вже давно висту
пають на всесоюзній арені, і 
вчорашні юніори. Відрадно, 
що всі вони, незалежно від 
кваліфікації та віку, Дуже 
відповідально ставляться до 
тренувань, діють на полі з ве
ликим бажанням і самовід
даністю.

Тон у грі задає потужна 
«сутичка», де на провідних 
ролях ветерани клубу Кирса
нов і Фатєєв. Не пасуть зад
ніх тут Чернега, Цапенко, 
молоді Качанов і Калюжин. 
В обороні виділяються дос
відчені Пушкарьов та Буха
ло. Останній з них не лише 
добре виконує обов'язки зам
кового захисника, але й 
організує комбінаційні дії. 
Цього, на жаль, не можна 
сказати про гравців середньої 
лінії, яка поки не стала по- 
справжньому зв'язуючою лан
кою між обороною і нападом.

Якщо міськспорткомітет і 
спортклуб тракторного заво
ду піклуються про команду, 
то облрада ДФСТ профспілок 
стоїть від неї якось осторонь. 
Колектив не забезпечений 
автобусом, досі не має спе
ціалізованої ДЮСШ (є тіль
ки відділення). Та, незважаю
чи на всі труднощі, думаєть
ся, що лідерові турніру ціл! 
ком до снаги відстояти свою 
ПОЗИЦІЮ.

ТРИВАЛИЙ час разом з 
харків'янами трималися на 
чолі турнірної таблиці й рег
бісти «Політехніка» (стар
ший тренер Л. Денбновець- 
кий). Однак прикре непорозу
міння, що трапилося у зустрі
чі з «Райдугою» (див. при
мітку), вибило киян з колії. 
Як результат — поразки в 
Новокузнецьку та вдома від 
«Зірки».

У «Політехніка» досить 
стабільна лінія захисту, де 
особливо помітні досвідчені 
Зубик, Стась та Ішутін (зам
ковий). Відзначаються ста
ранністю молоді Стрижеус. 
Олефіренко, Ткачук, Дудко 
та Байдін. Щодо нападу, то 
він діє не завжди рівно. Це 
стосується і старожилів клу
бу — Миронченка, Гаври
лівна, Довгуна, і вчорашніх 
резервістів — Козенка. Ге- 
расименка, Нуржинського. / 
Найменше претензій у трене' 
рів до третьої лінії, де молоді 
Мина (він, між іншим, заре
комендував себе вмілим бом
бардиром під час виконання

штрафних і реалізацій), Зам 
линний, Стафійчук та досвід
чений Дрьомов діють актив
но, здійснюють чимало спроб. 
А ось півзахист, де крім ве
теранів Кисляка і Страхова 
виступають ще Кравченко та 
Парфьонов, ніяк не може на
лагодити комбінаційну ко
мандну гру.

ЛЬВІВСЬКИЙ «Сокіл» 
(старший тренер А. Синотов) 
перед сезоном зазнав відчут
них втрат у складі. Особливо 
в традиційно ударній ланці 
тричвертних і насамперед 
крайніх гравців «віяла». 
Адже звідси пішли прудконо
гі Ігнатенко (одягнув форму 
«Авіатора») та Костриков. 
який завершив спортивну ка
р'єру. Дається взнаки і від
сутність півзахисника Любуш- 
кіна, який після кількох стар
тових матчів вирішив почепи
ти бутси на цвях. З його 
амплуа бомбардира зараз 
добре впорується член моло
діжної збірної країни Т. Дац
ко, котрий і на останньому 
рубежі оборони діє цупко й 
корисно.

З переїздом до Краснояр
ська потужного Кожухова де
що знизився атакуючий потен
ціал «сутички» прикарпатців. 
У цій ланці найпомітнішою 
постаттю залишається граю
чий тренер команди Грабов- 
ський. Молоді партнери нама
гаються наслідувати свого лі
дера, проте це їм ще далеко 
не зовсім і не завжди вдаєть
ся.

Відкритим, хоч як дивно, 
залишається питання стосов
но того, яке підприємство чи 
організація нарешті стане 
шефом клубу. Адже не поми
лимося, коли підкреслимо, що 
«Сокіл» є єдиною командою 
майстрів у республіці, якій 
доводиться варитись у влас
ному соку. Тож не від кого не 
доводиться чекати на допо
могу: навіть облрада ДФСТ 
профспілок, якій підпорядко
ваний цей регбійний колек
тив, ставиться до нього, м’я
ко кажучи, суто формально.

ЩО' СТОСУЄТЬСЯ ко 
манди КІІЦА, яка плентаєть
ся в хвості турнірної таблиці, 
то її наставникові Є. Клюску 
не позаздриш. Річ у тім, що 
за винятком досвідчених 
Позднякова, Гомона, Бонда
рева, Титова та Кучерука, які 
раніше пройшли школу 
«Авіатора», решта гравців — 
17—19річні, тільки-но вип
робовують себе у горнилі та
ких престижних змагань. До 
того ж'команда чи не на по
ловину оновилася. Повністю 
змінилася лінія тричвертних, 
звідки перейшли до «батьків
ського» клубу, «Авіатора». 
Никон, Потапенко та Булави- 
нець, до «Зірки» — Саханов 
(ще нападаючі Белоглазов та 
Буданов), а Варварюк приз
ваний до армії. Щоправда, 
колектив поповнився вісьмо 
ма гравцями з київського 
«Монітора» і юйаками зі 
СДЮШОР «Спартака». Од
нак усім їм, за винятком хіба 
що Татішвглі та Согутовсько- 
го, ще треба багато працюва
ти. аби вирости на справжніх 
майстрів регбі.

В. КАЗИМИРОВ.

ТУРНІРНА ТАБЛИЦЯ
За станом на 13 серпня

І В Н П РІО О
1. ХТЗ (Харків) 15 11 1 3 315—178 38
2. СМІ (Новокузнецк, к) 15 11 0 4 280—127 37
3. -«3ірка» (Ташкент) 15 10 1 4 248—160 36
4. «Політехнік» (Київ) 15 10 1 4 259—171 35
5. «Сокіл» (Львів) 15 10 0 5 266—142 35
6. «Спартак» (Москва) 15 9 1 5 215—124 34
7. «Райдуга» (Таганрог) 15 7 0 8 215—178 29
8. «Вайрас» (Шяуляй) 15 7 0 8 226—173 28
9. «Університет» (Нальчик) 15 5 0 10 157—349 25

10. МАІ (Москва) 15 5 0 10 164—201 25
11. КІІЦА (Київ) 15 3 0 12 176—322 21
12. ТашПІ (Ташкент) 15 0 0 15 63—459 15

Примітна. За рівності очок перевага надається командам, 
що мають кращі показники у матчах між собою.

Рішенням CTK Федерації регбі СРСР командам «Полїтех 
нік» і «Вайрас», за які відповідно в матчах .з «Райдугою» та 
МАІ виступали незаявлений і вилучений з поля напередодні 
гравці, зараховано поразки з рахунком 0;30 і їх позбавлено 
очка

ПАРУСНИЙ СПОРТ
ПЕТРОЗАВОДСЬК. Тут закін. 

милася всесоюзна регата крей
серських яхт. Призи газети 
«Советская Россия» за 
підсумками п'яти гонок, загаль
на довжина яких понад 500 
миль, присуджені екіпажам 
яхт «Шаман» з Чебоксар (ка
пітан А. Шатиков), «Бігль» з 
Москви (Л. Самойлов], «Маест
ро» з Одеси (С. Кисельов), 
«Північне сяйво» (В. Петров) та 
«Асмодей» (С. Ковальов) з Ле
нінграда. Загалом у регаті взя
ли участь понад 800 спортсме
нів.

ТЕНІС
ТАЛЛІН. Тут стартував 56-й 

чемпіонат країни, який зібрав 
майже усіх найсильніших май
стрів ракетки. На жаль, нор
мальній течії матчів перешко
джає дощова погода, через 
яку шерег зустрічей не від
бувся. Донеччанка О. Єлнсєєн- 
ко виграла у Л. Митрофано
во! (Кишинів) — 5:7, 6:2, 6:0, 
але в 1/8 фіналу поступилася 
москвичці В. Мильвидській — 
2:6, 4:6. До чвертьфіналів,
крім останньої, вже вийшли 

мінчанка Н. Зверева, москвич
ки Н. Бикова і Є. Маніокова, 
яка здобула сенсаційну пере
могу над своєю землячкою 
С. Пархоменко — 1:6, 6:3, 6:0, 
та А. Халатян (Єреван). Льві
в’янка Л. Савченко ледь вигра
ла на старті у 14-річної Н. Бі- 
лецької з . Нової Каховки — 
7:6, 6:2. Киянин В. Петрушен- 
ко зазнав поразки в першому 
колі від москвича Д. Ломано
ва — 7:5, 5:7, 1:6.

ЛЕГКА АТЛЕТИКА
НАЙРОБІ. В столиці Кенії 

на Африканських іграх, що там 
тривають, Інносент Егбуніке 
(Нігерія) пробіг у фіналі 400 м 
за 44,23. Це рекорд Африки і 
четвертий результат в історії 
виду. З 45 секунд «вибіг» та
кож і срібний призер — ке
нієць Девід Кітур — 44,93. Два 
атлети подолали рубіж 49 се
кунд на 400-метровій бар'єр
ній дистанції: чемпіон, сенега
лець Амаду Діа Ба — 48,03 та 
Шем Очако (Кенія) — 48,97, — 
який посів друге місце.

МАЛЬМЬО. На міжнародних 
змаганнях тут канадець Бек 
Джонсон знову випередив усіх 
на 100-метрівці — 10,05. Ре
кордсмен світу американец’ 
Едвін Мозес подолав 400 мет
рів з бар'єрами за 48,36.

ТАБЛИЦЯ РОЗИГРАШУ
за станом на ранок 13 серпня

І В Н П М О
1. «Чорноморець» 24 18 6 0 46—12 42
2. «Локомотив» 24 13 8 3 33—13 34
3. «Даугава» 24 12 8 4 40—22 32
4. «Колос» 25 12 4 9 35—37 28
5. «Памір» 25 11 5 9 34—29 27
6. «Ростсільмаш» 24 10 7 7 33—29 27
7. «Шинник» 25 10 6 9 16—21 26
8. СКА «Карпати» 25 9 8 8 37—27 26
9. «Динамо» Ст. 24 9 8 7 27—29 26

10. «Геолог» 25 10 5 10 26—27 25
11. «Пахтакор» 25 9 7 9 26—26 25
12. «Металург» 25 9 6 10 35—33 24
13. «Зоря» 24 8 8 8 25—31 24
14. «Кузбас» 25 7 10 8 21—16 24
15. «Ротор» 25 9 3 13 30—38 21
16. «Динамо» Бт. 24 7 7 10 20—22 21
17. «Спартак» 25 6 8 11 15—26 20
18. СКА Р. 24 8 3 13 17—29 19
19. «Крила Рад» 25 6 7 12 20—29 19
20. «Торпедо» 25 5 9 11 17—31 19
21. «Факел» 25 4 9 12 15—26 17
22. «Котайк» 25 6 4 15 25—40 16

ТАБЛИЦЯ РОЗИГРАШУ
за станом на ранок 13 серпня

1 В Н П М О
1. «Спартак» 19 9 8 2 31—18 26
2. «Дніпро» 20 10 5 5 25—13 25
3. «Жальгіріс» 19 9 5 5 27—19 23
4. «Торпедо» 20 7 9 4 19—13 23
5. «Арарат» 20 10 1 9 23—29 21
6. «Металіст» 20 8 5 7 17—19 ’ 21
7. «Шахтар» 20 7 7 6 19—18 21
8. «Динамо» К. 17 7 6 4 23—11 20
9. «Нефтчі» 21 7 6 8 25—21 20

10. «Динамо» Мн. 19 7 5 7 20—18 19
11. «Динамо» М. 20 5 9 6 14—17 19
12. «Кайрат» 20 7 3 10 16—25 17
13. ЦСКА 19 5 5 9 17—24 15
14. «Динамо» То. 19 5 5 9 17—25 15
15. «Зеніт» 20 4 7 9 15—27 15
16. «Гурія» 19 3 6 10 9—20 12

У черговому турі змагань 
команд другої ліги один з 
аутсайдерів — ждановський 
«Новатор» завдав сенсаційної 
поразки лідерові — сімферо
польській «Таврії» — 3:1.
І ІНШИЙ претендент на 
місце в призовій трійці — 
Тернопільська «Нива» в гос
тях подолала опір «Ниви» 
вінницької — 1:0. Матч «Суд
нобудівника» з «Прикарпат
тям» перенесено, як і зустріч 

І «Таврія» 
програє 

між «Чайкою» та «Динамо».
Результати решти поєдин

ків: СКА Од. — «Закарпат
тя» — 4:1, «Зірка» — 
«Маяк» — 1:2, «Кривбас» — 
«Шахтар» Г. — 3:1, «Океан»
— «Спартак» — 4:0, СКА К
— «Нафтовик» — 1:1, «Дес
на» — «Ворскла» — 1:1,
«Шахтар» Пг. — «Торпедо» 
Лц. — 0:0, «Торпедо» Зп. — 
«Кристал» — 3:1, «Поділля»
— «Буковина» — 4:1.



(А ) Анонс сторінки*. ЧЕКАЄМО НА ВАШІ ЛИСТИ

з блокнота архіваріуса

Не обірвався зв’язок часу
ЗВ ЯЗОК поколінь нерозрив

ний Та асе ж іноді хочеться, 
аби був він відчутнішим, міцні
шим. Ось, приміром, приїхала 
якось до Миколаєва. У нотатни- 
ку значилися прізвища яхтсме
нів передвоєнних часів, з яки
ми цікаво було б познайомити
ся. Першим — Костянтин Пор- 
фирович Кирилов. Подзвонила 
до нього, домовилися зустріти
ся в яхт-клубі Чорноморсько
го суднобудівного заводу.

Був на диво теплий день. Не 
вірилося, що ще березень. Що 
до справжнього літа далеко. 
Яхти вже ловили весняний ві
тер і викреслювали перші хит
ромудрі криві від берега до 
берега, які нещадно змивали 
повні води Південного Буга. Да
лі уздовж берега поралися бі
ля «Оптимістів» і «Кадетів» 
хлопчаки. Ці взагалі не рахува
лися з календарем. Ледве ви
зирало сонце, спускали яхточ
ки. А потім, цокаючи зубами від 
холоду, юрмилися під сушил
кою в роздягальні. І від їхнього 
одягу валила пара.

Миколаївські яхт-клуби роз- 
тяглися безперервним лан
цюжком уздовж Південного 
Буга. Розпочиналися вони ста
рою будівлею найпершого в ча
сі. Як і київський, перший ми
колаївський яхт-клуб виник у 
1887 році. Відтоді залишався 
ось в цьому будинку — з ве
рандами, гвинтовими сходами. 
Влітку, в гущавині зелені, він 
мав ще, як і раніш, затишний і 
красивий вигляд, але нещадне 
березневе сонце виявляло і 
його вік, і захаращеність. Ко
лись лискучий паркет жалібно 
стогнав під ногами. Кахляні пе
чі винувато втискалися в кути, 
давно вже не випромінюючи 
тепла. Ліпні розетки на стелях 
підозріло потріскалися. І лише 
в кабінеті директора перемож

но виблискували старовинні куб
ки.

Нині багато клубів уздовж 
Буга. Та всі вони вийшли звід
си, тому що саме тут зароджу
вався парусний спорт. Тут учи
лися керувати яхтами хлопчики 
і дівчатка, які згодом стали або 
й не стали тренерами.

Ми вже не раз писали про 
тривожну долю цієї справжньої 
реліквії спорту. ТА все ж яхт
смени вірять, що колись повер
нуться сюди. Оживе старий 
рояль, запорошений сьогодні 
пилом забуття. Зійдуться на йо
го голос ті, хто пам'ятає його, 
й ті, хтр почує вперше. І нить, 
що обірвалася було, знову ту
го напнеться. І почують сьогод
нішні хлоп'ята дивовижні істо
рії від ветеранів. Подібні до 
тих, що розповів мені весняно- 1 
го дня Кирилов.

П'ятирічним привела Його на* 
річку мати. Батько, викладач 
математики, був / членом яхт- 
клубу. Що запам'яталося відто
ді? Величезні яхти, які, здава
лося, зійшли зі сторінок дитя
чих книг про морські мандри. 
Вражав «Міраж». Він будував
ся в Англії і звідти прийшов 
своїм ходом під усіма вітрила
ми. Належав «Міраж» одному 
з найбагатіших членів клубу 
Петрові Юрицину. Та сам гос

подар не часто з'являвся. Яхту 
доглядав штатний екіпаж: 
драїв, чистив, дотримував у 
готовності будь-якої хвилини 
підняти паруси — раптом ха
зяїнові заманеться покататися. 
Одного разу боцман пустив 
хлоп'ят усередину. Це було 
надзвичайно цікаво, хоча ру
ками мацати нічого не дозволя
лося. Вони довго потім хизува
лися, що побували на «Міражі».

Юрицину-батькові належала 
інша величезна яхта — «Бурун». 
Але ні «Міраж», ані «Бурун» 
не вважалися гонщиками. На 
них хазяї приймали гостей, 
виходили у розважальні про
гулянки в море.

А одного чудового дня біля 
причалу миколаївського клубу 
опинився «Орест», та так і за
лишився на багато років. На 
ньому прийшов до Одеси з 
Америки любитель далеких 
мандр. Та, крім вітрил, була в 
нього інша пристрасть — карти. 
І ось далеко від дому він про
грався вщент, а потім заклав 
«Ореста». Його виграли два 
миколаївці.

На цьому пригоди «Ореста» 
не закінчилися. Він пережив ре- 
волюц ю, і, перейменований на 
«Жовтень», довго ніс морську 
службу лід командуванням боц
мана клубу Івана Дмитровича 
Біценка. На ньому навчалися 
новачки. На ньому вирушали в 
традиційні гонки до Одеси дос
відчені спор'смени. Щоправда, 
великих перемог на гоночних 
дистанціях ях%а не добивалася. 
Річ у тім, ще її свинцевий кіль 
виявився нетривким. Довело
ся міняти. До роботи взявся 
Олександр Олександрович Тор- 
Товицький, постать чудова. 
Офіційно — майстер-шлюпоч- 
ник, а фактично — майстер на 
всі руки. Не було такої справи, 
за яку б він побоявся узятися. 
Замість свинцевого кіля Тор- 
говицький спроектував і виго
товив кіль залізобетонний. Яхта 
дещо втратила у швидкості, од
нак виграла в надійності.

Торговицький не лише ре
монтував. Він був одним з кра
щих довоєнних спортсменів 
Миколаєву Олександр Олек
сандровичі очолював екіпаж 
яхти «Більшовик». До револю
ції вона належала Чорномор
ському заводу і звалася «Ла
да». Яхта не просто одержала 
нове ім’я. Змінилася й її функ
ція. Тепер «Більшовик» брав на 
борт двадцять чоловік. Як пра
вило, більшість становили юна
ки, які проходили морську 
практику напередодні армійсь
кої служби. Адже в перші по- 
революційні роки клуб належав 
Всевобучу. І «Більшовик», і 
«Жовтень» були справжніми 
плавучими школами.

Як у дореволюційні роки, ви
водив на фарватер «Валькірію» 
Борис Григорович Кранцфельд, 
кращий хірург міста. Його дав
но вже немає, але в лікарні є 
палата, що носить його ім'я.

Більшість же великих яхт у 
роки громадянської війни піш
ли за Босфор разом зі своїми 
господарями, які таким чином 
тікали від революції.

В. ПЕТРЕНКО.

офіційний розділ

Пароль змінити можна
ЯКЩО треба познайомитися 

з практичними буднями фіз
культурної організації, то не 
знайти кращої пори, ніж се
редина літа. В десяти областях 
республіки побували співробіт
ники відділу фізкультурно-оз
доровчої та спортивно-масової 
роботи Держкомспорту УРСР 
і громадські активісти під час 
Тижня плавця й заключної де
кади липня. Підсумки виїзної 
перевірки було підбито на ро
бочій нараді відділу.

Загальний висновок — орга
нізаційно Тиждень пройшов 
чіткіше, ніж торік. Зросла від
повідальність керівників під
приємств і установ, профспілко
вих і фізкультурних організацій, 
органів народної освіти. Го
ловний наголос було зроблено 
на масові стаоти та навчання 
плаванню.

Та, як зазначив на звітній на
раді начальник відділу О. С. 
Кухарчук, контрасти трапляли
ся буквально по сусідству — в 
районах практично з однакови
ми кліматичними умовами. На 
Миколаївщині всі піонертабори, 
заміські бази відпочинку, вод
но-спортивні станції, яхт-клуби 
стали аренами масових запли
вів і складання норм ГПО. Пов
ністю був відсутній аврал. Від
чувалося, що робота налагод
жена не з учора. Зразково про
вели свої заходи в басейні 
спорткомплексу «Зоря», що в 
парковій зоні Ленінського ра
йону Миколаєва. Протягом 
червня-лилня тут, до того ж, 
навчили плавати багатьох діт
лахів. І не викликають сумніву 
цифри абонементних груп, ад
же вони таки діють і дають со
лідне перевиконання планів по 
платних послугах.

У цій же області добре по
працювали Вознесенськнй, Кри- 
воозерський, Первомайський 
райони. А на Херсонщині тон 
задавали Гідропарк обласного 
центру (віковий діапазон учас
ників водного свята — від 10 
до 65 років) і Скадовський ра
йон.

А от з Одещиною вийшла 
нерадісна картина. Ті ж табори 
відпочинку, скажімо, педаго

гічного й інженерно-будівель
ного інститутів або сталепро
катного об'єднання імені 
Дзержинського. Такі ж піонер
табори — автоскладального за
воду, швейного об'єднання іме
ні Воровського та інші. А про 
Тиждень плавця там навіть не 
чули. І це фактично в міській 
смузі Одеси! Окремі спалахи 
активності (база відпочинку 
ЧМП та Іллічівський район) не 
могли компенсувати штилю...

Звичайно, рапорти переві
ряючих реалізують у тексті від
повідної постанови. Та був на 
нараді й важливий момент по
шуку нових форм. Нині ширші 
права в масовій оздоровчій ро
боті надаються колективам фіз
культури. Орієнтуючись на це, 
слід визнати рамки одного 
тижня не найкращим терміном. 
Адже формальні разові акції 
нікому не потрібні. Тож нині, 
коли йде верстка календаря-88, 
оргпрацівникам треба перейти 
на варіанти місячників. їхні 
напрямки — згідно з популяр
ністю та прикладним значен
ням. За плаванням лишається 
липень, але то буде місячник. 
Не існуватиме такої, як за умо
ви Тижня, залежності від виїз
ду (чи не виїзду) певного дня 
на заміські бази. З іншого бо
ку, треба буде постійно залу
чати людей, а не зводити всю 
програму до одненької неділі.

Починатиметься рік місячни
ками огляду лижної підготов
ки (січень) та стрільця (лютий). 
А завершуватиметься — місяч
никами огляду роботи КСК 
(листопад), атлетичної гімнас
тики та гирьового спорту (гру
день). А тижнів лишаються 
тільки два — весняний та осін
ній — призовника. Хоча пара
лельно йтимуть: у квітні — мі
сячник легкоатлетичних кросів 
і велоспорту, вересні — спор
тивних ігор і футболу. Вводять
ся принципово нові, комплекс
ні місячники. У травні — огляд 
роботи підліткових фізкуль
турно-спортивних клубів за 
місцем проживання. У жовтні 
— огляд якості підготовки знач
ківців ГПО. Але якість буде 
паролем на всі 12 місяців.

шахи

Реванш Валерія Салова
У жодному з трьох міжна

родних турнірів, які фінішува
ли останніми днями, не визна
чилися володарі всіх путівок на 
змагання претендентів.

В УГОРСЬКОМУ місті С1- 
рак 1 — 2 місця розділили 23- 
річний ленінградець Вале
рій Салов 1 24-р1чний Иохан 
Х'яртарссон з-‘ Ісландії, що 
набрали по 12,5 очка з 17 
можливих. А за третю путів
ку додатковий матч прове
дуть англієць Джон Нанн 1 
угорець Лайош Портіш, у 
яких на пів-очка менше. Цей 
поєдинок вирішено розпочати 
27 вересня в Будапешті.

Львів'янин Олександр Б1- 
лявський, зігравши в остан
ньому турі з Х'яртарссоном 
унічию, залишився з 11 очка
ми на п’ятому місці. Дуже 
прикро! Його та югослава 
Любоєвича вважали головни
ми фаворитами міжзональних 
змагань. Згадаймо два най
яскравіших останніх «супер
турніри зірок». У Тілбургу- 
86 Білявський був першим, 
Любоєвич — другим, а Кар
пов — лише третім. У Брюс- 
селі-87 Любоєвич розділив 
1 — 2 місця з Каспаровим 
(причому чемпіон світу наз
догнав його лише в останньо
му турі), знову залишивши 
Карпова на третьому місці.

На турнірі в Сіраку Біляв
ський та Любоєвич упевнено 
крокували в провідній групі, 
досить довго не знаючи пора
зок. Любоєвич, маючи 6.5 з 
9, спіткнувся двічі: в десято
му турі програв Нанну, в 12 у 
— ще й Х’яртарссону Відтак 
до останнього туру югослав

не міг здобути жодної пере
моги...

Білявський першої поразки 
зазнав у 11 турі (маючи 7,5 
з 10!) від Салова. Ще недав
но він виграв у нього матч за 
золоту медаль чемпіона 
СРСР, а тут... І на фініші 
львів'янин не зумів пораду
вати своїм коронним спур
том. Не Інакше, далися взна
ки наслідки його захворюван
ня на початку турніру (запа
лення лобних пазух). А от 
Салов фінішував блискуче 1 
першим з радянських учасни
ків міжзональних змагань за
воював претендентську путів
ку.

На турнірі в Загребі ліде
рів стало троє: Корчного наз
догнали таллінець Яан Ель- 
вест і зовсім маловідомий ра
ніше Хуліо Гранда (Перу). У 
них по 5,5 очка.

Одесит Вячеслав Ейнгори, 
взявши гору у восьмому турі 
над югославом Хулаком, нас
тупного дня програв Ельвес- 
ту пропущену партію третьо
го туру. В нього 4 очка.

У жіночих міжзональних 
турнірах наші справи кращі. 
Львів'янка Літинська — вже 
претендентка. Гаприндашві- 
лі й Левитіна боротимуться з 
угоркою Вереці за решту дві 
путівки в додатковому матч- 
турнірі. що розпочнеться у 
вересні в Тбілісі.

Киянка Семенова грає до
датковий матч з шести пар
тій з Брустман (Польща): 
першу партію відклала в кра
щій позиції, другу програла.

За рахунку 3:3 путівку 
одержить Семенова, в якої 
кращий турнірний коефіцієнт.

Вл. інф.

читач — газета — читач

Поки вчора ще сьогодні
ПІД час передплати в редак

ційному колективі — завжди 
пожвавлення. Йдуть дебати з 
того приводу, як зробити ви
дання привабливішим, змістов
нішим, Яких тільки ідей не на
роджує фантазія!

Не всі виявляться життєздат
ними. Читачі безпомилково ви
ділять з їхнього ряду злободен
ні, «гарячі», швидко на них від
гукнувшись. І тоді з'являться 
на редакційному стопі листи, 
подібні до тих, що їх надісла
ли нам: В. Сергіснко («Важко 
й уявити, що колись не було в 
«СГ» клубу «Гол!». Хороше за- 
початкування»); С. Степаненко 
(«Міркую так, що немає такого 
колекціонера в республіці, яко
го б залишила байдужим руб
рика «Міняю, міняю, міняю...». 
Наскільки легшими й ширшими 
стали контакти між тими, хто 
збирає спортивну атрибутику»); 
К. Ніколенко («Рубрика «Опор
ні пункти здоров'я» вселила в 
нас надію, що й справді розши
риться мережа місць, де можна 
займатися фізкультурою та 

спортом»);, Є. Коломієць («Із 
задоволенням читаємо «Сімей
ний вогник», в «Азбуці здоро
в'я» знаходимо для себе корис
ні поради»). Оцінювати такі 
листи можна як похвалу спіль
ній творчості журналістів та чи
тачів. Бо не можна уявити без 
листів болільників ні «Голі», ні 
«Опорні пункти здоров'я», ні 
«СГ» на спортивних новобудо
вах», ні «Спорттовари: попит — 
пропозиція». Яку тему не візь
ми — без дописів не обійдеть
ся. 1

Ось і тепер ми чекаємо від 
вас пропозицій, побажань, за
уважень. Так, так, і зауважень, 
теж, а то, як доводиться пере
конатися, дехто думає: газетярі 
тільки й чекають, аби їх похаа- 
лнли. В дійсності ж слушне за
уваження — знахідка в роботі. 
Тому хоч і різким спочатку 
здався нам лист В. Діденка з 
Кременчука Полтаяської облас
ті, та він мас рацію, і — спаси
бі йому за щирість, за гарячу 
участь у нашій спільній справі. 
Мова в листі про те, що в ре

портажі з фінальних респуб
ліканських змагань на приз 
ЦК ЛКСМУ «Шкіряний м'яч», 
якого зробив для «СГ» один з 
її авторів, він занадто захопив
ся парадним боком події і не 
розповів про недопіки, яких 
було багато у роботі відпові
дальних за турнір і в плані роз
міщення учасників, і в плані 
організації змагань, і в плані 
забезпечення культурної про
грами. Не будемо за
раз зупинятися на конк
ретних фактах, що їх наво
дить В. Діденко, оскільки до 
його листа ще повернемося в 
своїй роботі, але зазначимо: 
роздуми автора щодо необхід
ності перебудовуватися в пока
зі й осмисленні оточуючої дійс
ності стануть нам у пригоді.

Те ж можна сказати і про 
лист М. Бураковського з Києва, 
котрий відгукнувся на матеріал, 
що порушував питання розпов
сюдження квитків на престижні 
футбольні матчі. Правда, від
гукнувся хоч емоційно, та без 
видимої віри в те, що редакція 

його лист надрукує, а думку 
візьме до уваги. Однак дарма 
він настроений так песимістич
но: вищезгадану тему маємо 
намір продовжити.

Візьмемо до уваги і прохан
ня, висловлені в листах І. Єро- 
шенко і М. Зарайського з Киє
ва, С. Ковальчука з Краснояр
ська, В. Сиволап з Чернівців та 
інших наших читачів.

Але маємо і до вас прохан
ня, шановні друзі. Бо нам пот
рібна ваша допомога. По-пер
ше — а боротьбі за дієвість 
публікацій. Треба дивитись 
правді в очі: не всі керівники, 
чиї прізвища називає газета і 
від яких явна жадає дій, пра
вильно і вчасно реагують на 
виступи газети. Ми примушені 
іноді не просто чекати їхньої 
реакції, а просто-таки добива
тися її. Добре, коли в цій спра
ві знаходяться помічникні Та
кі, як, скажімо, в селі Стри- 
жавка, що на Вінниччині. Хлопці 
з тамтешньої футбольної ко
манди звернулись до рубрики 

«Опорні пункти здоров'я» — і 
постійно тримають нас у курсі 
того, що діється на місці: виді
лено, нарешті, місце для ста
діону... завезено ворота.., та 
досі не вирішено, хто візьметь
ся саме за будівництво — ось 
і запрошують хлопці: мовляв, 
приїжджайте вже та подивіть
ся на власні очі, що в нас і як. 
Може й поїдемо, бо таким лю
дям хочеться-такн допомогти 
довести справу до кінця. Але 
ж є й інші автори. В тих же 
«Опорних пунктах» навесні 
з'явився лист молоді з львів
ського житломасиву Рясне, яка 
скаржилася на те, що нема де 
займатися спортом. Автори не 
підписалися, кивнувши на те, 
що надто багато під листом 
треба було,, б поставити підпи
сів. Ну що ж, ми листа надру
кували, а авторам призначили 
побачення, назвавши в газеті 
координати власкора у Львові. 
Ви думаєте, вони вийшли на 
зв'язок! Ні, не вийшли. От і 
спробуйте допомогти людям, 
коли вони сьогодні виходять з

пропозицією, а назавтра забу
вають всі свої добрі наміри... 
Але ж у співробітництві — як 
у дружбі: не повинно бути спо
живацтва. Все — ■ згоді. Все— 
з однаковою зацікавленістю.

Вашої уваги чекають рубрики 
«Людина, суспільство, спорт», 
«Копійка в дзеркалі моралі», 
«Спорттовари: попит — пропо
зиція». Це ж поряд з вами жи
вуть і працюють ті, хто нечис
тий на руку. Також, як і ті, хто 
заслуговує на добре слово в 
газеті. Це ж ви купуєте в мага
зинах товари, до яких є пре
тензії, і ви ж користуєтесь плат
ними послугами. А чи вам все 
одно, з ким зустрінетесь у «Ві
тальні» або чиє слово почуєте 
в рубриці «Людина, суспільст
во, спорт»!

Навряд. Якби це було так, 
ви не передплачували б і не 
читали «Спортивну». Так що 
чекаємо на ваші листи. Не по
лінуйтеся викласти на папері 
те, про що все одно думаєте. 
Думаєте ж. І ділитеся своїми 

міркуваннями з членами сім'ї, 
з товаришами по роботі, а по
деколи й з супутниками в тран
спорті (скільки таких дискусій 
доводиться чути!). І добре бу
ло б не яідкладати. Знаєте, як 
прийнято у газетярів: встигну
ти написати, поки вчора, як ска
зала в одному з віршів Лариса 
Васильєва, ще триває сьогодні. 
Оскільки мета у нас одна — 
зробити газету краще, змістов
ніше — то і засіб повинен ста
ти єдиним.

Ми навмисне в’дмовилнсь 
цього разу від анкетування, до 
якого читачі вже звикли. Коло 
проблем, по яких яони вислоя- 
люються, не може бути перед
бачене ніякою анкетою, — і не 
будемо його заужувати. Тож 
свіжих вам думок і вправного 
пера!

Наша адреса: Київ-1, вул. Че- 
люскінців, 13. Редакція «Спор
тивної газети».

На конвертах поставте поз
начку «СГ»-88».

Чекаємо на ваші листи.

легка атлетика: після фінішу

Без лідерів, 
але не без надій

Перший чемпіонат республіканської ради ВДФСТ профспі
лок з легкої атлетики проходив без підерів. 15 спортсменів 
у ці строки готувалися до II чемпіонату світу в Римі, а ще 12 
брали участь у юніорському чемпіонаті Європи в Англії.

ПЕРЕГЛЯНУТИ весь на
явний резерв і оцінити стан 
розвитку легкої атлетики в 
областях після реорганізації 
профспілкових товариств — 
такою була основна мета звіт
ного чемпіонату. От що з 
цього вийшло.

Правильно працюють по 
об’єднанню СДЮШОР, а та
кож по створенню нових 
ДЮСШ і секцій легкої атле
тики в колективах фізкульту
ри Харківської (голова А. Ва
сильєв), Дніпропетровської 
(М. Костенко), Запорізької 
(В. Лобанов), Київської 
(С. Блощаненко) облрад. Ра
зом з тим через безвідпові
дальність до комплектації 
команд на республіканські 
змагання неповними склада
ми в Миколаєві виступали 
команди Донецької (голова 
О. Карпеньов), Вінницької 
(С- Татусяк), Львівської 
(М. Кравченко), Івано-Фран
ківської (Е. Гонтковський), 
Одеської (О. Коваленко) 
облрад. Команда ж Запорізь
кої облради (голова — Н. Зо
рій) взагалі не приїхала на 
чемпіонат.

Аналіз результатів учас
ників показує відставання 
профспілкових легкоатлетів 
у спринтерському бігу, видах 
витривалості, метанні моло
та (чоловіки), стрибках у ви- 
соту, метанні диска (жінки). 
Отже, розвиток саме цих ви

СТРИБКИ У ВОДУ
ОСЛО. Сім золотих, чотири 

срібних і п’ять бронзових — з 
таким набором медалей по
вернулися з норвезького міста 
Хамара радянські стрибуни у 
воду, що виступали на юніорсь
кому чемпіонаті світу.

Одразу дві вищі нагороди 
завоював Віталій Шовгеня з 
Електросталі у змаганнях 14— 
15-річних. Він був першим на 
триметровому трампліні та 
вишці. У віковій групі 16—18 
років Тетяна Гадун із Запоріж
жя виграла стрибки з метрово
го трампліна. У юнаків цього 
віку кращим був Андрій Семе- 
нок. На триметровому трамплі
ні найсильнішнми стали Любов 
Бородуліна з Саратова і Анато
лій Івашкін з Електросталі. Мо
сквич Володимир Тимошннін

дів має стати турботою трене, 
рів і керівників організацій. 
Треба передбачити додаткові 
змагання з таких видів лег
кої атлетики на місцях.

Двоє учасників — Люді-..;- 
ла Воєвудська (ядро — 
20,27) та Лідія Левандовсььа 
(ходьба на 10 км — 45.32,06) 
показали результати на рівні 
вимог майстра спорту міжна
родного класу. Сім спортсме
нів уперше впоралися з нор
мативом майстра спорту. Се
ред них особливо відзначимо 
перспективних Ларису Неч- 
валь (Миколаїв, 800 м), Ро
мана Вирастюка (Івано-Фран
ківськ, ядро) та О. Сторче- 
ву (Київ, 800 м).

Кілька слів про стан роз
витку виду в Миколаївській 
області. В обласному цент
рі діє відмінний стадіон з по
криттям типу «регупол». По
руч — легкоатлетичний мь- 
неж і медико-відновлюваль- 
ний центр. У стані створення 
СДЮШОР, яку очолює до-

ВИБІРКОВІ ТЕХНІЧНІ РЕЗУЛЬТАТИ
Жінки. 100 м. А. Слюсар (Дп) 

— 11,4. 200 м. О. Насонкіна 
(X) — 23,2. 800 м. О. Строко
ва (К) — 2.03,2. 5000 м. Н. Ла
гу нкова ,(Чг) — 16.04,6, 100 м 
з/б. Н. Колованова (X) — 13,0. 
Довжина. І. Шуляк (Дп) — 
6.65. Ходьба 10 км. Л. Левая, 
довська (І-Ф) — 45.32,6. Чоло

найкраще виступив у стрибках з 
вишки. У підсумку радянська 
команда показала кращий ре
зультат у змаганнях спортсме
нів 25 країн. Команда КНР 
одержала 3 золоті, срібну та 
бронзову медалі.

ХОКЕЙ
СТОКГОЛЬМ. Збірна Швеції 

програла товариський матч 
команді Чехословаччини — 2:5 
(1:2, 0:1, 1:2). У цій зустрічі, що 
проходила в рамках підготов
ки до Кубка Канади, шайби за
кинули: у гостей — Долежал, 
Ружнчка, Росол, Влк і Грдіна; 
у господарів — Ельдебрінк і 
Карлссон.

БАСКЕТБОЛ
БУДАПЕШТ. У чемпіонаті 

Європи серед юнаків (вік 14— 
15 років) збірна СРСР після чо
тирьох зустрічей лідирує в гру
пі «Б», де також виступають 
баскетболісти Іспанії, Румунії, 
ФРН, Бельгії та Угорщини.

свідчений тренер В. Добро- 
вольський. його доробок га
зом з працею молодих настав
ників Ю. Белецького, С. Го- 
лохоза та А. Бугаева мають 
значно поліпшити зростання 
результатів спортсменів. При
наймні вперше за три остан
ні роки на чемпіонаті проф
спілок два миколаївські 
спортсмени підкорили норма
тив майстра спорту.

На добре слово заслуговує 
і оргкомітет чемпіонату, очо
люваний Р. Тимченком.

В. БАЖЕНКОВ, 
зав. відділом легкої атле
тики Укрради ВДФСТ 
профспілок.

НА ЗНІМКАХ:
Півтори години тривала пе

рестрибне у жінок на секторі 
зі стрибків у висоту. І хоча 
Ольга ПАНЧУК (Харків) донла- 
дала всіх зусиль, перевага вия
вилася на боці суперниці.

Гранична зосередженість — 
запорука успіху. Принаймні 
Роману ВИРАСТЮКУ саме вона 
допомогла підкорити омріяний 
рубіж мемн.

Фото 0. ДУБИНЯНСЬКОГО.

віки. 800 м. А. Лагеда (Чг) ’— 
1.47,4. 1500 м. А. Легеда — 
3.41,2. 110 м. з/б. В. Батра-
ченко (Дп) — 13,8, Довжина. 
О. Аушев (X) — 8.04. Ядро. 
М. Бородкі.ч (Хм) — 19.84. Ко
мандні: 1. Харківська облрада,
2. Дніпропетровська, 3. Київ
ської області.

АКАДЕМІЧНЕ 
ВЕСЛУВАННЯ

ЧЕМПІОНАТ УРСР З АКАДЕ
МІЧНОГО ВЕСЛУВАННЯ. Дніпро
петровськ. Понад 250 учас
ників. Головний суддя — 
Ю. Шнейдер (всесоюзна кате
горія. Дніпропетровськ).

ЖІНКИ. ЧЕТВІРКА ЗІ СТЕР
НОВОЮ. 1. Загр. Л. Лозенно 
(Днп, ШВСМ). 2. Загр. О. Анто
нюк (зб. ек), 3. Загр. І. Кли
менко (зб. єн.). ДВІЙКА ПАР
НА. 1. С. Іванченко, С. Федо- 
Бенко (Хн, «Д», К. обл., ЗС). 2.

>. Старушкїна, Л. Лаптева 
(Днп, ДФСТП), 3. Ю. Брянська, 
Н. НІколаснко (Хн, «Д»), ЛЕГ
КОВАГОВИКИ. 1. Л. Трудова, 
О. Тистол (К. ДФСТП), 2. 
Ю. Шмаровоз, О. Михайленко 
(Зп. ДФСТП). ДВІЙКА БЕЗ 
СТЕРНОВОЇ. 1. В. Даиовська, 
С. Кушнір (Зп, Днп, ДФСТП),
2. І. Клименко, І, Горбатенко 
(Хн, чД». Ми, ДФСТП), 3. Л. Ло
зенно. Є. Евсюкова (Днп, 
ДФСТП). ЛЕГКОВАГОВИКИ. 1.
І. Заболотна. А. Лаптюгова

(Днп, Зп, ДФСТП), 2. I. Вдовен
ко, І. Дедок (Зп, ДФСТП), 3. 
А. Живиця, А. Лебедева (Дндж. 
ДФСТП). ОДИНОЧКА. 1. Г. Мот- 
речно (Днп, ДФСТП), 2. С. Фе
доренко, 3. Л. Фурс (К, ДФСТП). 
ЛЕГКОВАГОВИКИ. 1. Ю. Шпаро
воз, 2. 0. Вербицька, (К. обл., 
ДФСТП), 3. О. Тистол. ЧЕТВІР
КА ПАРНА. 1. Загр. Г. Мотреч- 
но (зб. єн.), 2. 3aifj. О. Климен
ко, (К, К. обл., ДФСТП), 3. Загр. 
Н. Темченко (К. ДФСТП). ЛЕГ
КОВАГОВИКИ. 1. Загр. I. Вдо
венко (зб. ей.), 2. Загр. А. Жи
виця (Дндж, Зп, ДФСТП). ВІ
СІМКА. 1. Загр. Л. Лозенко 
(Днп, ДФСТП, І1ІВСМ), 2. Загр. 
Т. Каторсва (эб. ей.), 3. Загр.
H. Попова (К, ДФСТП).

ЧОЛОВІКИ. ЧЕТВІРКА ЗІ 
СТЕРНОВИМ. 1. Загр. В. Олей
ник (зб. ек.), 2. Загр. О. Гулій
(Ми. ДФСТП), 3. Загр. 0. Me- 
лешно (К, ДФСТП). ДВІЯКА 
ПАРНА. 1. О. Марченко, Е. Ме
жо в (Хн, «Д»), 2. С. Данильчун,
I. Гарагуля (Мк, Хн), 3. 
С. Мальцев, С. Бур’ян (К, «Д»). 
ЛЕГКОВАГОВИКИ. 1. Ю. Коз- 
ловський, С. Резниченко (Зп, 
ДФСТП, К. обл., ЗО. 2. Ю. Мель
ниченко, О. Коновалов (К, Дндж, 
ДФСТП), 3. В. Бутенно, О. Мор
дасов (Зп. ДФСТП). ДВІЯКА 
БЕЗ СТЕРНОВОГО. 1. В. Олей
ник. О. Іванюта (К. обл.. ЗС),

2. С. Васильченко, Ю. Черпай 
(Хн. «Д», К. обл., ЗС), 3. 
С. Щербій, С. Осипенко (К, 
ДФСТП). ЛЕГКОВАГОВИКИ. 1.
O. Кушнір, В. Полтавець (Днп),
2. 0. Свирно, Є. Назаренко (К. 
обл., ЗС). 3. С. Кравченко, 
М. Остапенко (Зп, ДФСТП). 
ОДИНОЧКА. 1. О. Марченко, 2. 
Д. Греченко (Днп), 3. Е. Межов, 
ЛЕГКОВАГОВИКИ. 1. С. Резни
ченко. 2. Ю. Мельниченко. 3. 
Ю. Козловський. ДВІЙКА ЗІ 
СТЕРНОВИМ. 1. Ю. Котов,
В. Расвський, стерн. Ю. Рез
ниченко (К. обл., ЗС. Хн, «Д»),
2. О. Калнутін, В Самара, стерн.
P. Маиаренио (Мн, Хн, «Д»),
3. Ю. Лошилов, С. Дзюба, стерн.
B. Басараб (Мк, ДФСТП). ЧЕТ
ВІРКА БЕЗ СТЕРНОВОГО. 1. 
Загр. С. Васильченко (зб. ек.),
2. Загр. В. Зайченко (зб. єн.),
3. Загр. А. Глодін (К. обл., ЗС, 
ДФСТП). ЛЕГКОВАГОВИКИ. 1. 
Загр. О. Свирко (зб. ек.). 2. 
Загр. С. Кравченко (Зп, ДФСТП). 
ЧЕТВІРКА ПАРНА. 1. Загр. 
Г. Мартисов (зб. ек.у, 2. Загр.
C. Шереметьев (зб. ек.), 3. Загр.
0. Капуста (Хн). ВІСІМКА. 1. 
Загр.. О. Калнутін (зб. ек.), 2.
Загр. В. Бабій (зб. ек.). 3. Загр. 
І. Оводенко (К. обл., ЗС).

КОМАНДНИЙ ЗАЛІК. 1. ДФСТП 
— 655 очок, 2. ЗС К. обл. — 
511. 3. «Динамо» — 377.

ПІДРАХУНОК НА ХОДУ

ЩЕ одну модель черевиків 
з мікрокомп'ютером випуще
но у продаж — цього разу у 
ФРН. Туристи і просто любите
лі піших прогулянок неабияк 
задоволені новинкою.

На малесенькому екрані спа
лахують цифри, і володар нез
вичайного взуття миттю дізна
ється, скільки кілометрів він 
пройшов, скільки витратив на 
це часу, якими були середня 
швидкість і витрати енергії.

Підприємці задоволені: по
пит на новинку перевершив усі 
сподівання.

Мал. В. СЕМЕРЕННА, 
(Ленінград).

ЮВІЛЕЙ З БОЙКОТОМ
ТАКОГО ше не було —ши

рокі кола громадськості ФРН, 
зокрема спілки й товариства, 
що борються з курінням, ого
лосили бойкот... поштовій мар
ці.

На мініатюрі вартістю 80 
пфенігів, випущеній з нагоди 
90-річчя Людвіга Ерхарде, ко
лишнього канцлера зображе
но з ’сигаретою в зубах. А це 
вже вважається пропагандою 
куріння.

Зате колекціонери букваль
но ганяються за цією першою 
в історії філателії бойкотова
ною маркою.

БАДМІНТОННИЙ 
ПОЛЮС

НЕЩОДАВНО Пекін був міс
цем проведення п'ятого чем
піонату світу з бадмінтону. 
Представники Китайської На
родної Республіки довели, що 
досконало володіють секрета
ми цієї привабливої гри.

Гравці КНР завоювали перші 
місця у всіх п'яти розрядах, що 
в недовгій історії світових чем
піонатів ще не вдавалося збір
ній жодної країни. Тому не 
дивно, що заключні поєдинки 
відбувалися при переповнених 
трибунах — збиралося понад 
15 тисяч глядачів.

Цей факт найпромовистіше 
свідчить про популярність бад
мінтону в КНР. На сьогодні Пе
кін — столиця світового бад
мінтону.

Заст. редактора 
В. ПОЖИЛОВА.

УВАГА: ЦІКАВІ 
ЗМАГАННЯ

Бейсболісти 
Нікарагуа в Києві

До столиці України прибула 
збірна Нікарагуа з бейсболу, 
де цей вид спорту вже давно 
зажив великої популярності. 
13 і 14 серпня гості з централь
ноамериканської країни про
ведуть два товариські матчі зі 
збірною Радянського Союзу. 
Матчі відбудуться на стадіоні 
«Динамо» (вул. Кірова, 3) о 
18.30.

17 серпня там же і в той же 
час зустрінуться збірні Нікара
гуа та України.

Підсумки тиражу 
«Спортлото»

ГОЛОВНИМ управлінням 
спортивних лотерей підбиті 
підсумки 32 тиражу «Спортло
то», що відбувся 9 серпня 1987 
року.

«6 з 45»: допущено 654.139 
білетів. 6 номерів — нема, 5— 
50 — по 798 крб., 4 — 1.963 — 
по 29 крб., З — 33.123 — по 
З крб.

«5 з 36»: допущено 5.928.288 
білетів. 5 номерів — 34 — по 
10.000 крб., 4 — 3.888 — по 
148 крб., З — 123.198 — по 
7 крб.

Виплата виграшів по білетах 
32 тиражу і 10-ти тиражних бі
летах, що брали участь у грі з 
23 по 32 тираж, проводити
меться з 24 серпня по 24 ве
ресня 1987 року.

(ТАРС).

«Спортпрогноз»
РЕЗУЛЬТАТИ 32 ТИРАЖУ 

(8—10 СЕРПНЯ)

1 — х, 2 — х, 3 — 1, 4 — 1, 
5-х, 6 — 2, 7 — 1, 8-х,
9— 1, Ю — 2, 11 — 2, 12 — 1, 
13-х.

Примітка: перша цифра — 
номер пари команд, друга 
цифра — результат зустрічі.

(ТАРС).

'ГДІЕТД
ІНДЕКС «1020.

Орган Государственного комитета Украин
ской ССР по физической культуре и спорту 
и Украинского республиканского совета 
профсоюзов [на украинском языке).
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